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א. קם משנתו ואין לו מים סמוכים למקומו.  ב. ליטול ידים מכלי אל כלי.  ג. לא יברך ולא ילמד כנגד כלי הנטילה.  ד. נטילת ידים אפילו לקטנים.  
ה. התורה הקפידה שהאדם יהיה נקי.  ו. רחיצת רגליים לתפלה.  ז. לא יטול ממי שלא נטל ידיו.  ח. גם בליל שבועות והושע”ר עדיף לברך ברכות השחר 

בבוקר.  ט. להלכה מברכים ברכות השחר על מנהגו של עולם.

פחות פחות מארבע אמות
אדם קם משנתו ולא מצא כלי א.  אם  1כתב	הרב	בן	איש	חי	)ש”א	פרשת	תולדות	ה”ז(: 

הנטילה סמוך לו -	פעם	החסידים	היו	שמים	את	כלי	הנטילה	על	יד	המטה,	היום	לא	
כולם	נזהרים	בזה,	כי	יש	ילדים	שישפכו	לך	את	המים	ויעשו	שם	בלגן,	ועל	פי	הזוהר	
אסור	ללכת	ארבע	אמות	בלא	נטילת	ידים.	אמנם	הקטע	הזה	לא	מובא	בכל	הנוסחאות	
של	הזוהר,	מרן	למשל	לא	מזכיר	את	זה,	אף	על	פי	שהוא	מביא	הרבה	דברים	מהזוהר,	
כמו	שנטילת	ידים	של	הבוקר	צריכה	להיות	כלי	לתוך	כלי,	ואחד	כלי	ארור	ואחד	כלי	
ברוך	)עיין	בב”י	סי’	ד’(,	ואת	הדין	של	ארבע	אמות	הוא	לא	כתב.	אז	יש	אומרים	שזה	לא	
היה	בנוסח	שלו.	גם	בנוסח	שלנו	זה	כתוב	בקיצור	נמרץ.	אבל	יש	מי	שמביא	מהזוהר	
שההולך	ארבע	אמות	בלא	נטילת	ידים	חייב מיתה.	אבל	לא	ממש	מיתה.	הזוהר	מחמיר	
בכמה	דברים.	אז	מה	עושים	אם	כלי	הנטילה	רחוק?	אם יכול להגיד לאדם אחר להביא 
אותו אליו, טוב. ואם לא - הולך פחות פחות מארבע אמות.	זו	עצה	שכתב	הרב	חיד”א	
)ברכ”י	סי’	א’	סק”א(	ששמע	אותה	מרבנן	קדישי	-		מחכמים	שהיו	בדורו.	כשאדם הולך  

פחות פחות מארבע אמות, זה נחשב כאילו הוא לא הלך.	ולמדו	את	זה	מהלכות	שבת,	
אם	אדם	מוצא	דבר	ברשות	הרבים,	אסור	לטלטל	אותו	ארבע	אמות,	אבל	אם	הדבר	
הזה	יגרום	נזק	-	מי	שעובר	עליו	יכול	להינזק	ממנו	-	אז	הוא	יכול	לדחוף	אותו	פחות	
פחות	מארבע	אמות2 )שבת	דף	מ”ב	ע”א(.	אז	מצאנו	שארבע	אמות	לא	מצטרפים,	אז	גם	
כאן	הולכים	פחות	פחות	מארבע	אמות.	ויש דעה	הפוכה,	אומרת:	אדרבא,	צריך	לרוץ	
כמה	שיותר	מהר	כדי	להגיע	למים,	אבל	הדעה	הזאת	לא	נתקבלה.	ויש דעה	אחרת	שכל	
הבית	כולו	נחשב	ארבע	אמות,	אבל	זה	גם	כן	דעה	יחידאה,	אלא הולכים פחות פחות. 

זו הדרך הטובה ביותר.	)וע”ע	בזה	באורך	בשו”ת	בית	נאמן	ח”ב	חאו”ח	סי’	א’(.

יטול בתחילה עד קשרי אצבעותיו
ואם קם ממטתו והלך אצל כלי הנטילה הראוי, ולא מצא בכלי שיעור הראוי ליטול ב. 

הימנו שלש פעמים, הוא	מוכרח	ללכת	רחוק	יותר,	כי	בכלי	יש	מעט	מים.	מה	יעשה?	
אם יש במים האלה שיעור נטילה עד קשרי אצבעותיו כמו	הנטילה	של	יום	כיפור, יטול 
ככה,	וממילא	הרוח	הרעה	סרה.	עובדה	שככה	נוטלים	בתשעה	באב	וביום	כיפור,	וכל	
התפלות	כולם	אז,	הם	אחרי	נטילה	כזאת,	יתכן	שרוח	רעה	נשארת?	לא,	היא	הלכה.	
רק	שלכתחילה	צריך	ליטול	כל	היד,	לפיכך	נוטל	חצי	היד,	ואחר כך ילך למקום השני, 

ויקח מים כאוות נפשו ויטול כראוי.

ליטול ידים לתוך כיור
]סעיף ח’[: נטילת מים של שחרית לא נוטלים על גבי קרקע אלא בכלי.	זה	מה	ג. 

שכתוב	בזוהר	שיש	שני	כלים,	אחד	ארור	ואחד	ברוך.	הברוך	זה	שיש	בו	מים	טהורים,	

1.  שיעור	זה	נמסר	ע”י	מרן	רבנו	שליט”א	בין	תפלת	מנחה	לתפלת	ערבית,	ביום	ראשון	כ”ג	בחשון	
התשע”ב	בבית	הכנסת	“אהבת	התורה”.

2.  פעם	היו	מגיעים	מכתבים	ביום	שבת	מחוץ	לארץ	והדוור	גוי.	והם	קוראים:	“כסא	רחמים”,	“כסא	
רחמים”.	אז	יורדים	לקבל	ממנו	את	המכתב,	ושמים	אותו	בתא	הדואר.	)הדוור	לא	ישים	אותו	בתא	
הדואר,	זה	דרך	ארוכה	בשבילו(.	ואיך	היו	עושים?	יורדים	שניִם	ומקבלים	את	המכתב,	אחד	מעביר	

לחבירו,	וכל	אחד	אחד	הולך	שלוש	אמות	עד	שמגיעים	לתא	דואר,	שמים	שם	וגמרנו.

והארור	זה	אחרי	שנטלת,	יש	כאן	רוח	רעה.	צריך	לשפוך	את	המים	האלה	בכלי	אחר	
שהוא	לא	טוב.	למעשה	בימינו	לא	צריך	בכלי,	אם	אתה	שופך	לכיור	וזה	נבלע	גמרנו,	
זה	מותר.	אבא ע”ה	כתב	שאלה	ותשובה	על	זה	)בשו”ת	איש	מצליח	ח”א	חאו”ח	סי’	ב’(	וככה	
המסקנא	שלו.	וגם	הרב עובדיה )שיחיה(	כותב	ככה	)שו”ת	יבי”א	ח”ה	חאו”ח	סי’	ב’(.	רק	הרב	
אומר	שאם רוצים להשתמש אחר כך בכיור הזה - למשל במטבח - ישפכו עליו מים 
להעביר את כל שאריות המים האלה. זה לא חובה, רק מדת חסידות. כי הכל עובר והולך 
שם, העיקר שלא יהיה על גבי קרקע שידרכו עליו אנשים. ואסור לשפוך מי הנטילה 
במקום שעוברים בני אדם, כי רוח רעה שורה עליהם. לכן ישפכם בנקב של בית הכסא 
או בביוב. או	בכיור.	בזמן	הרב	לא	היה	לא	ברז	ולא	כיור. גם צריך להזהירם שלפעמים 
הכלי הזה מתמלא מחמת ריבוי בני הבית, כמה	ילדים	שיהיו	בריאים,	נוטלים	ונוטלים	
ונוטלים,	ומוכרח שישפך על הקרקע. ואם	נשפך	על	הקרקע	מים,	מה	יעשה? ואם נשפך 
על הקרקע מים ישפוך עליהם מים טהורים הרבה לבטל מי הנטילה. לאו דוקא הרבה, 
אפילו רביעית זה מבטל. ואם כבר התייבשו המים, זה מספיק,	אלא	הרב	מדבר	בקרקע	
לא	מרוצפת	בעפר,	ותמיד	יהיו	שם	שאריות	מים,	אז	ישפוך	עליהם	מים	ויבטל	אותם.

לא יברך ולא ילמד כנגד כלי הנטילה
]סעיף	ט’[: לא יברך ולא ילמד כנגד כלי הנטילה שבו מי הנטילה, כשנוטלים	על	יד	ד. 

המטה,	אחר	כך	אתה	רוצה	לברך,	אתה	לא	יכול	לברך, או שיוציא את הכלי או שיכסה 
אותו כדין מי רגלים, שהם טמאים יותר ממי רגלים.	אמרו	שגם	זו	גוזמא,	לאו	דוקא,	אלא	
דינם	כמו	מי	רגלים,	כמו	שמי	רגלים	כששופך	רביעית	מתבטלים,	ככה	גם	הם	מתבטלים.	
לפעמים	בחוץ	לארץ	אני	עושה	שבת	אצל	מישהו,	ואותו	אחד	הוא	אדם	חסיד	וצדיק,	
מביאים	לי	בבוקר	שני	כלים	ענקיים	ושתי	נטלות	של	מים	מלאים	עד	גדותיהם.	אני	קם	
ונוטל	ידים,	והמים	נשארים	שם,	מה	אעשה?!	אני	לא	יכול	אחר	כך	לטלטל	אותם.	אז	
אחרי	שגמרתי	את	הנטילה	שלוש	ושלוש	או	ארבע	וארבע,	אני	שופך	עליהם	רביעית	

והם	בטלו,	גמרנו.	אני	יכול	לקרא	את	הפתיחה	כולה	שם.	

נטילת ידים אפילו לקטנים
י’[: יזהר כל אדם לצוות את אשתו שתעשה כל יום נטילת ידים לילדים ה.  ]סעיף 

ונוגעים במאכלים  יונקים. כי לפעמים פושטים ידיהם  הקטנים, אפילו שהם עדיין 
ויטמאום, שלא תהיה סטרא אחרא למאכל ההוא. וגם זו סגולה טובה לקטנים שיגדלו 
בטהרה, ויהיו גידולי הקודש. הילד	יודע	שהוא	לא	נוגע	בבוקר	בשום	דבר	עד	שעושה	
נטילת	ידים.	ואם	יש	ילדים	עקשנים,	תאמר	להם:	בואו,	ותלך אתם לאט לאט, שילמדו 
לא ללכת ארבע אמות,	אלא	שתי	פסיעות	ועומדים,	שתי	פסיעות	ועומדים,	שתי פסיעות 
ועומדים, ומגיעים לכיור, ונוטלים ידים. ותאמר לו: עכשיו אתה טהור וצדיק, תעשה מה 
אומרים	שאצל	האדמו”רים	של	חב”ד	מיד	אחרי	הברית	הילד	בבוקר	צריך	 שתרצה. 
ליטול	ידים.	ויש	להם	עוד	חידוש,	כשהאמא	מניקה	את	התינוק	באמצע	הלילה,	היא	
לא	תניק	אותו	)אם	התינוק	שלה	עתיד	להיות	אדמו”ר(	בלי	נטילת	ידים,	אלא	היא	צריכה	

ליטול	ידים	לפני	כן,	ככה	גדלו	צדיקים.	

נושאי השיעור:
יום ראשון, כ”ג בחשון התשע”ב

קוֹם יְרַחֵם  ה הַמָּ שָׁ בָּ יַּ יָּם וּבֵין בַּ ין בַּ בְיָה הָעוֹמְדִים ]בין באויר[ בֵּ רָה וּבַשִּׁ צָּ תוּנִים בַּ רָאֵל הַנְּ ית יִשְׂ ל בֵּ אַחֵינוּ כָּ
עֲגָלָא וּבִזְמַן קָרִיב וְנֹאמַר אָמֵן.  תָא בַּ ה הָשָׁ עְבּוּד לִגְאֻלָּ רָה לִרְוָחָה וּמֵאֲפֵלָה לְאוֹרָה וּמִשִּׁ עֲלֵיהֶם וְיוֹצִיאֵם מִצָּ

נוּ וּבְעַד עָרֵי אֱלקֵֹינוּ. עַד־עַמֵּ ק בְּ ובכללם לכל חיילי ישראל היקרים המוסרים נפשם חֲזַק וְנִתְחַזַּ



התורה הקפידה שהאדם יהיה נקי
ולא	לנגב	אותם	באותה	מגבת	של	הידים,	לא	בגלל	שזה	ו.  יזהר לרחוץ פניו בכל יום, 

אסור,	אלא	בגלל	שזה	לא	בריא.	לפעמים	במגבת	הזאת	יש	בה	כל	מיני	חיידקים	וכל	מיני	
דברים,	זה	נוגע	בעינים,	ואחר	כך	העינים	סובלות,	אלא	תהיה	לו	מגבת	מיוחדת	לניגוב	
הפנים	והעינים.	וגם ידיח פיו להעביר הרירים שבפיו, ומלבד שדבר זה טוב לרפואה לגוף, 
יש בזה גם מצוה לכבוד קונו. הגמרא	בשבת	)דף	נ’	ע”ב(	אומרת:	“רוחץ	אדם	פניו	ידיו	ורגליו	
כל	יום	לכבוד	קונו”.	מה	זה	לכבוד	קונו?	שיֵרָאה	מסודר	ונקי.	הרמב”ם	כותב	)מו”נ	ח”ג	פרק	
מ”ח( שכל כך התורה מקפידה על ניקיון,	“והייתם	נקיים”	)במדבר	ל”ב,	כ”ב(.	אמנם	שם	זה	

לא	נקיות	ממש,	אלא	נקיות	רוחנית,	שלא	ידברו	עליכם	שאתם	בחרתם	בארץ	סיחון	ועוג	
שתיפטרו	מהמלחמה,	זה	הפשט.	אבל	אומר	הרמב”ם	התורה	מקפידה	על	ניקיון	הרבה,	
כל	הזמן	“ורחץ”,	“ורחץ	ידיו”,	“ורחץ	בשרו	במים”	על	כל	דבר	קטן.	ולכן	הרמב”ם	אומר:	
למה התורה אסרה את החזיר? כי כולו מלוכלך רחמנא ליצלן. והוא	אומר	שאם	היינו	חס	
ושלום	אוכלים	את	זה,	היו	בתינו	מלוכלכים	כמו	שמלוכלכים	בתי	הצרפתים.	הבתים	

של	עמי	צרפת	כל	היום	לכלוך,	כי	הוא	נובר	באשפות	ובלכלוך.	אדם	צריך	להיות	נקי.	

רחיצת רגליים לתפלה
)פ”ד	מהלכות	תפלה	ה”ג( ז.  הרמב”ם	פסק	 נ’,	 ומתוך	הגמרא	הזאת	שאמרתי	בשבת	דף	

והראב”ד אומר לא ידעתי רגליו למה,  שכל יום אדם רוחץ גם ידיו וגם רגליו	לתפלה.	
מאיפה	הבאת	רגליו?	אז	המגדל עוז	אומר	שזה	מהגמרא	הזאת.	ומרן )בכסף	משנה(	אומר	
וכי	הראב”ד	נעלמה	ממנו	גמ’?	אלא	הראב”ד	סובר	ששם	הכוונה	שמותר	לאדם	כל	יום	
להתרחץ.	שיהיה	מכובד	ומפואר	לכבוד	קונו.	יש	סיפור על הלל הזקן )מובא	במדרש	ויקרא	רבה	
פרשה	ל”ד	אות	ג’(	שאחרי	הלימוד	אמר	אני הולך לגמול חסד עם העלובה הזאת.	הלכו	אתו	

תלמידיו	לראות	איזו	עלובה	ואיזה	גמילות	חסד.	ראו	שנכנס	לבית	המרחץ.	אחרי	שיצא,	
אמרו	לו:	מה	גמילות	חסד?	אמר:	הגוף	הזה	הוא	עלוב,	כל	הזמן	הנשמה	נמצאת	בו,	אבל	
יגיע	הזמן	שהנשמה	עוזבת	אותו,	והוא	עלוב.	אבל	הוא	נברא	באיקונין	של	מלך,	“בצלם	
אלקים”	)בראשית	א’,	כ”ז(,	תראה	איך	אומות	העולם	-	הרומאים	בזמנם	-	כל	כך	מקפידים	
על	האיקונין	שלהם3.	הגוף	זה	איקונין	של	מלך,	התורה	אומרת	“בצלם	אלקים”,	וצריך	
לרחוץ	אותו.	אז	הוא	הלך	להתרחץ	לשם	שמים,	זה	פירוש	הגמרא	על	פי	דעת	הראב”ד.	
אבל	הרמב”ם	מבין	את	הגמרא	על	נטילת	ידים.	ויש	מקור	להרמב”ם	בסדר	רב	עמרם	גאון	
)מהדורת	פרומקין	ח”א	דף	כ”ה	ע”א(.	בזמן	הגאונים	לפני	התפלה	היו	רוחצים	גם	את	הרגלים.	

ויש	מי	שאמר	חילוק	פשוט,	בזמנם	הלכו	יחפים,	אדם	יכנס	לבית	הכנסת	עם	רגלים	שהלך	
בהם	כל	מיני	מקומות?	אז	הוא	רוחץ	אותם	כדי	שיכנס	נקי.	אבל	היום	הולכים	עם	נעלים,	
והרגלים	נקיות,	ולא	צריך	לרחוץ	אותם.	לכן	גם	להרמב”ם	יתכן	שבימינו	לא	צריך	לרחוץ	

אלא	רק	ידים	בלבד.	וככה	מקובל	שרוחצים	רק	ידים	בלבד.	

לא יטול ממי שלא נטל ידיו
לא יטול ממי שלא נטל ידיו עדיין.	יש	כאלה	מפונקים,	גבירים	מכובדים,	לא	יכול	להזיז	ח. 

את	הידים	שלו	עד	שמישהו	אחר	יטול	לו	את	הידים,	וילביש	לו,	ויכין	את	התפלין.	אז	
אם	המשרת	לא	נטל	ידיו,	לא	יטול	לגביר	הזה.	שנאמר )במדבר	י”ט,	י”ט(: “והזה הטהור על 
הטמא”. מי	שמזה	צריך	להיות	בעצמו	טהור,	הוא	טמא	ושופך	לו?	וכן לא יטול ממשרתת 
נדה,	לא	מבעיא	אם	אשתו	נדה	ודאי	אסור,	אלא	אפילו	אם	המשרתת	נדה,	כלומר	רווקה	
שלא	נישאה.	ואפילו	נישאה	)בדרך	כלל	לא	לוקחים	משרתת	נשואה,	אבל	אם	לקח	משרתת	נשואה	
לבית	שלו(4,	אם	היא	נדה,	אסור	ליטול	ממנה	ידים.	וכן לא ממשרת גוי או גויה. גוי	יאמר	אני	

יודע	את	ההלכות,	יש	גוים	שיודעים	הכל5.	יאמר:	מה	הבעיה?	אני	אטול	לך	את	הידים.	

3.  היו	עושים	אנדרטאות	על	שם	המלכים	שלהם.	אנדרטה	של	‘אוקטבינוס’,	אנדרטה	של	‘גוסטינוס’,	
אנדרטה	של	יוליוס	קיסר,	וכן	על	זו	הדרך.	וכל	כך	היו	מקפידים	עליהם	שיהיו	מלוטשים	ויפים	
ונקיים.	עד	שיש	מקום	אחר	במדרש	שכתוב	שם	שהיו	עניים	מרודים	ברומי	שהיו	גוועים	ורועדים	
מקור,	עומדים	למות	)כמו	ההומלסים	שנמצאים	באמריקה	וישנים	באוטובוסים(,	ולעומת	זה	היו	עוטפים	
במחצלאות	את	האיקונין	האלה	שלא	יתפוצצו	מהקור!	אמר:	תראה	האנשים	חושבים	על	אנדרטה	

יותר	מבני	אדם	יותר	מבשר	ודם,	טפשות	של	רומאים.
4.  כתוב	שאצל	רבי יוסף חיים	כל	המשרתות	בביתו	היו	פחות	מגיל	שתים	עשרה,	כדי	שיאכל	חולין	שלו	
בטהרה.	כנראה	הכוונה	שאשתו	לא	הייתה	מבשלת	)אולי	רק	בזמן	שהיא	טהורה(.	כולם	לא	הגיעו	לפרקן,	
והן	משרתות.	מדובר	כנראה	ברווקות	ואפילו	בנשואות	והרב	היה	חולה,	וחולה	מותר	לשרת	אותו.

5.  יש	גוים	שיודעים	את	כל	ההלכות.	היו	כאלה	בחוץ	לארץ,	כשהיו	מנתחים	את	הבהמה,	מביאים	
לשוחטים	להסתכל	כדי	שיראה	אם	יש	סירכא	או	אין	סירכא,	והם	יודעים	איזו	סירכא	טרפה.	וסירכא	

)סי’	ס”ה( מי שנטל ידיו ואחר כך נגע  וכתב בלב חיים  לא	יטול	ממנו,	כי	הוא	לא	טהור.	
בידי אדם אחר שלא נטל את ידיו, צריך לחזור וליטול פעם שניה.	נזהרים	בדבר	הזה.	לכן 
מה עושים? אם אתה רוצה ליטול ידים של תינוק שהוא עדיין לא נטל את ידיו, אל תיגע 
לו בכף היד, תתפוס אותו מהזרוע ותטול לו,	תספור	לו:	אחת	ואחת,	אחת	ושתים,	אחת	

ושלוש,	שילמד	איך	ליטול	ידים.

הישן אחר חצות
אם אדם ישן ביום, או ישן בלילה אחר חצות, גם כן צריך נטילת ידים לשפוך שלש ט. 

פעמים בסירוגין אבל אין צריך ליטול בתוך כלי, אלא יכול ליטול על הקרקע. כיון	שיש	לנו	
כיור,	תמיד	עושים	אותו	דבר.	וגם אין צריך לברך על נטילת ידים. אחר	כך	הרב	מסביר	שזה 
דוקא אם הוא אמר ברכות השחר לפני שהלך לישון, אבל אם לא אמר ברכות השחר, צריך 
לברך בבוקר “על נטילת ידים”.	הרבה	פעמים	אדם	ישן	אחר	חצות,	מה	זה	חצות?	זה	לא	
אחת	בלילה,	אלא	]לפעמים[	באחת	עשרה	וחצי	כבר	חצות6.	אם	אדם	ישן	אז,	לאחר	מכן	
בבוקר	לא	יברך	על	נטילת	ידים?!	כולנו	מברכים.	אז	הרב	אומר	בהמשך	שזה	דוקא	אם	
הוא	בירך	ברכות	השחר	ולמד	תורה	וכו’	בחצות.	אבל	העולם	לא	מברכים	ברכות	השחר,	

אז	מברכים	בבוקר	על	נטילת	ידים.	

גם בליל שבועות והושע”ר עדיף לברך ברכות השחר בבוקר
בליל	שבועות	והושענא	רבא	יש	מנהג	-	וככה	נהגנו	בחוץ	לארץ	-	שאחרי	חצות	י. 

מברכים	אשר	יצר	)אם	אדם	הלך	לשירותים(	וברכות	השחר	עד	שמגיע	ל”דינה	של	גיהנם”,	
ויחכה	בבוקר	בעלות	השחר	ויאמר	אז	“ברכות	התורה”,	כי	ברכת	התורה	זה	מעלות	השחר	
לעלות	השחר7.	אבל	ראינו	הרבה	פעמים	שאדם	שוכח,	הפה	שלו	רץ.	אומר	“מדינה	של	
גיהנם”	וממשיך	הלאה	“ברוך	אתה	ה’”,	ואז	יקבל	גיהנם...	אומר	“מדינה	של	גיהנם”	ומברך	
שלש	ברכות	לבטלה	–	“על	דברי	תורה”,	“המלמד	תורה	לעמו	ישראל”,	ו”נותן	התורה”.	
כולם	לבטלה,	בירכת	לפני	הזמן.	לכן הרב עובדיה )שיחיה( אומר שעדיף להשאיר ברכות 

השחר עד הבוקר, מה נפסיד?	לא	נפסיד	כלום.	

להלכה מברכים ברכות השחר על מנהגו של עולם
למעשה	לפי	הרמב”ם	)פ”ז	מהלכות	תפלה	ה”ט(	אין	טעם	לברכות	השחר	אם	אדם	לא	יא. 

ישן.	“פוקח	עורים”?!	–	הרי	אתה	קורא	כל	הלילה,	מה	זה	“פוקח	עורים”?	“המעביר	חבלי	
שינה”?!	אדרבא,	הפוך!	עכשיו	יש	לך	כאבי	שינה...	עוד	מעט	אחרי	התפלה	תלך	להירדם.	אז	
הרבה	פעמים	שהרמב”ם	פוטר	מלברך.	לפי	הרמב”ם,	אם	אדם	גר	במקום	שאין	תרנגולים,	
הוא	לא	יכול	לברך	בבוקר	“הנותן	לשכוי	בינה”,	אין	לו	תרנגול	ולא	בטיך,	מה	תברך8?!	אבל	
ההלכה היא שאפילו אם אין לו תרנגול, ואפילו אדם היה ער כל הלילה ולומד, ואפילו אדם 
ישן עם הבגדים שלו, הוא מברך כל הברכות, בדבר הזה לא נוקטים כדעת הרמב”ם, אלא 
מברכים. למה? כי על מנהגו של עולם נתקנו.	הרמב”ם	בעצמו	כותב	שנהגו	ברוב	ערינו	
לעשות	כך	אלא	שדעתו	שלא	עושים	כך,	ומרן	)סי’	מ”ו	אות	ח’(	פסק	כמו	הרמב”ם.	ואפילו	
הכי	הרב	האר”י	)שער	הכוונות	דף	א’	ע”ב(	פסק	כדעת	הנוהגים	לברך	כל	הברכות	בכל	יום,	
מטעם	שנתקנו	על	מנהגו	של	עולם.	ולכן	אדם	אומר	בבוקר	את	ברכות	השחר	כולם,	בין	

שהתחייב	בהם,	ובין	שלא	התחייב	בהם.	ברוך	ה’	לעולם	אמן	ואמן.
מראשונה	לשלישית	קוראים	לה	“סעודה	שלישית”.	אומרים:	הרב,	עבר	הזמן,	זו	סעודה	שלישית,	
אין	בה	נפיחה,	והיא	אסורה	אפילו	בסעודה	ראשונה	כי	היא	טרפה...	וזו	סירכא	שצריכה	נפיחה,	וזו	

סירכא	כשרה,	סירכא	כסדרן.	גוי	שחי	בחברה	של	יהודים	יודע	את	הכל.
6.  אם	אדם	נשאר	בלילה	ער	עד	אחת	עשרה	וחצי,	לא	יבזבז	את	הזמן	הזה,	אלא	יאמר	תיקון חצות 
- תיקון רחל ותיקון לאה.	יתחיל	ב”אנא” )וידוי(,	על נהרות בבל,	וימשיך	הלאה,	“למנצח משכיל לבני 
קרח”, עד שיגיע ל”נושא אלומותיו”. ואם	יש	לו	זמן,	יאמר גם פתח אליהו,	ואם	לא,	זה	מספיק.	יקרא 

ק”ש ויישן.
7.  או	אם	אדם	ישן	וקם,	מברך	ברכות	השחר	]ואם	רוצה	לעסוק	בתורה,	מברך	גם	ברכות	התורה,	

כיון	שישן[	אפילו	בשתים	בלילה	ואפילו	באחת.
8.  פעם	בימי	הקיץ	היה	איזה	מקום	שנקרא	“כפר	גדעון”,	והיה	שם	את	אחד	התלמידים	שהיה	גר	
שם.	אמר	לי:	יש	לנו	חדר	בשבילך.	הלכתי	לשם,	והיו	שם	בבוקר	שלושה	תרנגולים	לפי	התור...	אז	
קמתי	בשלוש,	ואני	יוצא	החוצה	קצת	לנשום	אויר	)זה	קיץ	וחם(,	אני	מגיע	לברכת	“הנותן	לשכוי”	
ואני	מחכה	עד	שהראשון	אומר	“קוקוריקו”	ואני	מברך.	אחר	כך	השני	גם	כן	אומר.	אבל	מה	אתה	
רוצה?	כבר	שמעתי...	“בא	אחיך	במרמה	ויקח	ברכתך”	)בראשית	כ”ז,	ל”ה(.	אני	אומר	“הנותן	לשכוי	
בינה”	כמו	הרמב”ם.	אם	יש	לך	אפשרות	לעשות	כמו	הרמב”ם,	לא	תעשה?!	אדרבא!	עדיף	לעשות	
ככה.	פעם	היו	מגדלים	כאן	תרנגולים,	והיינו	שומעים	אותם.	אבל	היום	נגמר	הכל,	נעשינו	עירוניים	

גמורים...	פעם	היינו	כמו	בשדה	ובכפר,	שומעים	תרנגולים.

השיעור השבוע נמסר ע”י הגאון רבי מצלח חי מאזוז שליט”א ר”מ בישיבה תכב”ץ

הילדים זה הכל
שבוע	טוב	ומבורך9.	ברשות	מורנו ורבנו מרן ראש הישיבה	שהקב”ה	ישלח	דברו	וירפאהו,	א. 

יישר	כח	לר'	כפיר	פרטוש	הי"ו	על	הפיוטים.	וזו	ההזדמנות	לומר	לו	"מזל	טוב",	השבוע	הזה	   .9
בעזרת	ה'	יתברך	הוא	מכניס	את	הבן	לחופה	בשעה	טובה	ומוצלחת.	יהי	רצון	שבורא	עולם	בקנין,	

יחלימהו	במהרה,	יחזקהו	ויאמצהו	לאורך	ימים	ושנים	טובות	בבריאות	גוף	ונפש.	בריאות	
מעולה	שלא	יצטרך	לא	לרופאים	ולא	לרפואות.	בריאות	איתנה	מאתו	יתברך	תמיד.	ויקיים	
בו	מקרא	שכתוב	)שמות	ט”ו,	כ”ו(:	“כל	המחלה	אשר	שמתי	במצרים	לא	אשים	עליך	כי	אני	ה’	

ישלים	זה	הבנין.	בני	סמיכי,	חיי	אריכי,	ומזוני	רויחי,	אמן.

בכיה בתפלה של ראש השנה ויום הכיפורים
ביום ראש השנה יש בוכים בתפלה. הרב האר"י ע"ה )שער הכוונות דף צ' ע"א( אמר: מי ו. 

שנופלת עליו בכיה בתפלה של ראש השנה, יש לו זכות גדולה מאד, שהוא מתרגש 
בתפלה הזאת. לעומת זה הגר"א ע"ה )מעשה רב סימן ר"ז( כותב שלא לבכות בתפלות בראש 
השנה, כי בזמן נחמיה שהיו אנשים עולים חדשים ובוכים כי נטמעו בנשים נכריות, 
נחמיה אמר להם: "לכו אכלו משמנים ושתו ממתקים, ושלחו מנות לאין נכון לו, ואל 
תעצבו כי חדות ה' היא מעוזכם" )נחמיה ח' י'(. והפסוק מדבר שם על ראש השנה. וא"כ 
איך אפשר לחלוק על פסוק מפורש?! לכן הרב עובדיה ע"ה )שו"ת יחוה דעת ח"ב סימן ס"ט( 
מתרץ שלכתחילה לא בוכים בתפלה, אבל אם נפלה עליו בכיה זה בסדר, ולמד את זה 
מדיוק הלשון בשער הכוונות. ויש חכמים )מבחורי הישיבה וגם אחרים( שכתבו שמדברי שער 
הכוונות משמע שמצוה לבכות בראש השנה. אבל אפילו תמצא לומר שיש מצוה, אם 
אדם לא בוכה מלבו רק מתחזה, חבל על הזמן. מה אתה מתחזה? יש אפשרות לשים קצת 
בצל בעינים ולהוציא דמעות בלי כלום... לא עושים ככה. היום אנשים עושים מגבית 
דמעות  לישיבה ומתחילים לבכות, "שערי דמעות לא ננעלו" )ברכות ל"ב ע"ב( - שערי 
)הכסף( לא ננעלו. אל תעשה שטויות, על מה אתה מיילל?! חתול מיילל ולא בן אדם. 

לא עושים דבר כזה. ובמיוחד שיש כמה דברים בתפלה שאדם יכול להתחזות בהם. 
ראיתי כתוב על הרב עובדיה ע"ה שבליל כיפור היה אומר את הוידוי הארוך, וכשמגיע 
לפיסקת "בטלנו תורתך ימים ולילות" בוכה הרבה שם. ומישהו כתב שחזר על זה ששים 
פעם. פעם אחת היה שם שמעון פרס, ולא הבין את זה. הלך לבן שלו רבי דוד שיבדל 
לחיים, ואמר לו: תגיד לי, למה אביך כ"כ בוכה? כמה הוא בסך-הכל ביטל תורה?! ענה 
לו: הוא לא ביטל תורה בכלל, ומה שאומר "בטלנו תורתך" הוא מדבר על כל ישראל. 
שאל אותו: א"כ למה הוא כ"כ בוכה על זה? אמר לו: הוא מרגיש את החסרון הזה שאדם 
הגאון מוילנא הגיע לעיר אחת, וכאשר שמעו  ביטל כמה דקות מהתורה. פעם אחת 
"הגאון מגיע לעיר" באו כולם, והיו מסתכלים עליו מהחלון והמרפסת וכדו'. באותו 
הלילה הפסיד עשר דקות, ואמר: לא חבל על הזמן?! בשנה הבאה בא עוד פעם לשם, 
סגר את כל החלונות ואמר: אני משלים את העשר דקות שבזבזתי בשנה שעברה. וכי 
אנחנו יכולים להידמות אליו?! אולי בליל כיפור נתחיל לבכות במלים "בטלנו תורתך 
ימים ולילות", כדי שאח"כ יכתבו עלינו בעיתון "תראו איך הוא בכה בבטלנו תורתך 
אם אתה בוכה מהלב אף אחד לא אומר לך  ימים ולילות"... אדם צריך להיות נורמלי. 
כלום, ואדרבה זהו מה שכתב האר"י "בכיה נופלת עליו". אבל אם אתה בוכה מעושה 
לא שוה כלום, "גט מעושה פסול" )גיטין פ"ח ע"ב(, וגם בכיה מעושה פסולה. אמנם בכיפור 
זה משהו אחר, כי זה מיועד למחילה סליחה וכפרה. אדם קורא "אל נורא עלילה" בלבד 
"מיכאל שר ישראל, אליהו  ומתרגש מזה, איך המשורר רבי משה אבן עזרא מתחנן: 
וגבריאל, בשרו נא הגאולה, בשעת הנעילה". "תזכו לשנים רבות, הבנים והאבות, בדיצה 
ובצהלה, בשעת הנעילה". הלב שלך מרחף. אבל ראש השנה זה חג, ולא בוכים בתפלות 

האלה. ומי שבאה לו בכיה לבד, אין בעיה בזה.

קריאת תהלים בימי ראש השנה
יש אומרים שלא צריכים לומר תהלים בראש השנה אלא ללמוד כרגיל, אבל לעומת ז. 

זה פעם מישהו בא לבקר את הבנים של הגרי"ז מבריסק ע"ה ביום ראש השנה, וראה 
שכל אחד מהם עם ספר תהלים. שאל אותם: מה קרה? אמרו לו: מה זאת אומרת מה 
קרה?! היום ראש השנה. אין היום פלפולים גברא וחפצא, אמנם ראש השנה זה חג ראשי 
תיבות חפצא גברא... אבל לא עושים היום את זה. וגם רבי חיים קנייבסקי שליט"א קורא 
כל התהלים בכל יום מעשרת ימי תשובה. לכן צריך לאחוז דרך אמצעית בזה. פעם היה 
כתוב בספרים של ליוורנו, שבכל יום מימי ראש השנה אומרים כל התהלים פעמיים, 
בלילה לפני השינה קוראים עד מזמור ע"ג שזה התחלת ספר שלישי, ובבוקר יקום 
בהשכמה ויקרא משם עד סוף התהלים, ובמשך היום יקרא עוד פעם תהלים. בסה"כ 
זה שלוש מאות מזמורים, כמנין "כפר" כל יום. אבל מורנו ורבנו רבי כלפון ע"ה )ברית 
כהונה מערכת הרי"ש אות ח"י( כתב שלא כדאי לעשות את זה, כי אדם קורא מהר ולא מבין 

בתהלים כלום. אדם גומר את התהלים בשעה וחצי, או לכל היותר בשעה וארבעים 
דקות. לי לוקח כל התהלים מאה דקות, ולפעמים כשאני קורא לאט לאט לוקח לי 
שעתיים, וזה הכי טוב. אבל למה אתה מבלע את התהלים?! צריך לטעום את המזמורים 
ולקרוא בתחנונים. לכן אדם יקרא ביום הראשון תהלים פעם אחת, וביום השני יקרא 
תהלים פעם שניה. ובשני הימים ביחד יש לו "כפר". ויש לי רמז יפה לזה, "ממעמקים 
קראתיך ה'", המלה מעמקים עולה בגימטריא שלוש מאות, שצריך לקרוא את התהלים 
פעמיים מעומק הלב, ואם אתה קורא במהירות זה לא שוה כלום. לכן אי אפשר לבטל 
את הלימוד הזה. הרב עובדיה ע"ה זה משהו אחר לגמרי, כי היו לו שאלות מסובכות 
של עגונות וממזרות וכדו', וכל המדינה כולה היתה על הכתפיים שלו, לכן היה מוכרח 
ללמוד כל הזמן. אבל אנחנו לא אנשים כאלה, וצריכים לקרוא את התהלים פעם אחת 
כל יום. מקסימום תגמור כל התהלים בשעתיים, וישאר לך זמן ללמוד גמרא, או כל 

דבר שאתה נמשך אליו, כמו ספר המדות של רבי נחמן ומה שתרצה.

לא לבזבז את הזמן בכלל
האדמו"ר רבי יוסף יצחק מליובאוויטש ח.  אבל לא לבזבז את הזמן בראש השנה. 

אומר שכל רגע פנוי צריך לומר תהלים )אגרות קודש שלו ח"ד עמ' קל"ב(. מגן אברהם )סימן 
תקפ"ג סק"ו( כותב: "היושב בטל כישן דמי", כי כתוב בירושלמי "מאן דדמיך בריש שתא 

דמיך מזליה"5, כלומר מי שישן ביום ראש השנה גם המזל שלו ישן איתו. לכן לא כדאי 
להאריך הרבה בלילה בסימנים של "יהי רצון", אלא לומר את זה כל המסובין ביחד. וגם 
אח"כ קוראים משניות וזוהר ופיוטים מאוחר וקמים בבוקר מאוחר. ולכן עדיף בלילה 
לקרוא את המשניות ורק קטע אחד מהזוהר, ושאר הקטעים לקרות ביום. בזה אדם 
יוכל לקום לפני עלות השחר, ואם לא קם לפני עלות השחר לפחות לפני הנץ החמה. 

ויתפלל כמה שיותר מוקדם, בלי לבזבז זמן בכלל.

אמירת הווידוי בין התקיעות
שבוע שעבר אמרתי שיש הוכחה מהמשנה ברורה שתופס כמו דעת רב האי גאון, ט. 

שכל התקיעות תשר"ת ותש"ת ותר"ת הכל אמת )עלון הקודם אות י"ד(. שאלו אותי: איפה 
כתוב במשנה ברורה דבר כזה? והעורך של העלון שיחיה עשה לי שלושה סימני שאלה 
על זה... לכן הוספתי שם: "כמו שכתבתי בגליון שו"ת בית נאמן שלי". מה כתוב שם? 
המשנה ברורה )סימן ת"ר סק"ז( כתב בשם הרב מטה אפרים )סימן תר"א סעיף י"ג(6, שאם ראש 
השנה חל בימי חמישי וששי, ושלחו שליח להביא שופר מעיר אחרת, והוא התעכב הרבה 
והגיע ביום ששי אחרי שהקהל התפללו ערבית של שבת, אבל עוד היום גדול. ואין מי 
שיתקע כי כולם קיבלו שבת. מה עושים? אחד מאותם שקיבלו שבת יתקע תשר"ת תש"ת 
תר"ת, כיון שעוד היום גדול רק שהציבור קיבלו עליהם את השבת, ותקיעה בשבת זה 
איסור דרבנן, "חכמה היא ואינה מלאכה" )ראש השנה כ"ט ע"ב(, ומדין תורה מותר לתקוע 
בשבת, רק שחכמים אסרו את זה. לכן אפשר שאחד יתקע בשופר, אבל יתקע רק תשר"ת 
תש"ת ותר"ת בלבד. ולכאורה איך זה מספיק? והרי לדעת הרמב"ם )פ"ג מהלכות שופר ה"ב( 
לא עשו כלום, כי אם יתקע תשר"ת אולי האמת תש"ת או תר"ת, וא"כ צריך לעשות 
שלוש פעמים לכל אחד ויהיו שלושים קולות. אלא מוכרח שגם מטה אפרים והמשנה 
ברורה תופסים כדעת רב האי גאון, שתשר"ת ותש"ת ותר"ת שוים כולם. לכן אין בעיה 
לומר את הוידויים בין התקיעות. וכתבתי אצלי עוד סברא בשם מרן הבית יוסף )סימן 
קמ"א(, שאם אדם קורא בלחש שאינו משמיע לאזנו נחשב כאילו קרא במחשבה בלבד. 

לכן כולם קוראים את הוידויים בלחש שלא ישמיע לאזניו, ויוצאים ידי כל הדעות בזה.

אכילת דגים בראש השנה
לגבי דגים בראש השנה, יש ויכוח בפוסקים בזה. אנחנו לא אוכלים דגים, כי מרן הרב י. 

חיד"א )ברכי יוסף סימן תקפ"ג אות ה'( כתב בשם הרשב"ץ )חידושי ראש השנה דף ל"ב ע"א( שלא 
אג  דָּ )י"ג ט"ז( כתוב "מביאים  לאכול דגים בראש השנה, כיון שבפרק האחרון בנחמיה 
וכל מכר", זה לשון דאגה, ואסור להיות דואגים בראש השנה7. אבל במקומות אחרים 
לא חוששים לזה. האשכנזים לא אוהבים ראש כבש ואוכלים ראש דג, וגם המרוקאים 
והתוניסאים אוכלים דגים ואומרים "שנפרה ונרבה כדגים". ורק הג'רבאים לא אוכלים 
דגים )ברית כהונה מערכת ר' אות י"א(. רבי יוסף משאש ע"ה )שו"ת מים חיים ח"א סימן קפ"ז( כותב: 
לא אכפת לי מדג אחד הטמון בפסוקי נחמיה... כל הדגים בתנ"ך כתובים בלי אל"ף, ורק 
פעם אחת בלבד כתוב עם אל"ף. אבל יש בידי ספר ארכיאולוגיה תנכי"ת8, ושם )ח"ד 
עמ' 149( הוא מביא מסמך מתקופת חרבן בית ראשון שהיו אוכלים דגים בראש השנה. 

אני אקרא לכם את הלשון שלו: ענין מיוחד עוררה תעודת הסכם לזכויות דייג בכמות 
מסחרית, שנמצאה בארכיון מסויים. מתוך חמשת הדייגים שערכו את ההסכם, לפחות 
שלושה מהם זוהו כבעלי שמות יהודיים. ההסכם נחתם בכ"ה באלול, חמשה ימים לפני 
ראש השנה, ובו הם קנו את הזכות לדוג באזור, החל מאותו יום עד ט"ו בתשרי, והוא 
היום הראשון של חג הסוכות, עם אופציה להארכת הזכות לכל ימי חול המועד9. דייגים 

5.  הירושלמי הזה אינו לפנינו, והרבה מאמרים בירושלמי שהובאו בראשונים ואינם לפנינו.
רבי אפרים זלמן מרגליות. כל דבריו כמו מרגליות, העיון ישר והסגנון ברור, ומביא כל ספרי  זה    .6
החכמים ספרדים ואשכנזים והכל. "שערי תשובה" על אורח חיים, התחיל בו אחיו רבי חיים מרדכי 
מרגליות והוא סיים אותו. הוא מזכיר כל הזמן את הרב חיד"א בברכי יוסף ומחזיק ברכה ושלמי צבור 

)ועוד( מהסימן שהוא מתחיל שם. 

7.  מטעם זה לא כדאי להביא "אקווריום" מתנה לראש השנה, כי הדגים לא יוכלו להחזיק מעמד שם. 
פעם הביאו לנו אקווריום, ובאותה השנה סבלתי הרבה. חלק מהדגים ואולי מחציתם מתו בלילה הראשון, 
כפרת עוונות. אדם לא צריך להביא דברים שיש חשש בהם. הפסוק בקהלת )ט' י"ב( אומר: "כדגים שנאחזים 

במצודה רעה וגו' כהם יוקשים בני האדם לעת רעה כשתפול עליהם פתאום".
8.  יש אומרים לי: איך אתה קורא בספרים כאלה? אבל קודם כל כתב אותם ראש ישיבה, מחבר ספרי 
הלכה, ותלמיד חכם גדול. וגם הספרים האלה מביאים יראת שמים ומחזקים את האמונה. כמה דברים 
שכתובים בתנ"ך, ואתה מתפלא: מה השמות המשונים האלה כמו "נרגל שראצר" )ירמיה ל"ט ג'(?! והנה 

מוצאים אותם בחרסים וכל מיני דברים כאלה.
9.  לא ידעתי מה זה "אופציה". פעם חתמתי הסכם עם מישהו שהשכיר לנו דירה ברחוב חזון איש בבני 
ברק, וכתב שם הרבה את המלה "אופציה". זה עושה רק כאב ראש. במקום לכתוב "אפשרות" כותבים 
אופציה, כי צריך מלה לועזית שתתן לנו מתיקות בלשון... אי אפשר "שנה טובה ומתוקה" בלי לועזית...

בזכותך! עוד אנשים יזכו ללמוד ב'בית נאמן'
לתרומות והנצחות 08-6727523 או 052-7130554

ספרי תורה  תפילין  מזוזות  מגילות ועוד 
מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663
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מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663

בכיה בתפלה של ראש השנה ויום הכיפורים
ביום ראש השנה יש בוכים בתפלה. הרב האר"י ע"ה )שער הכוונות דף צ' ע"א( אמר: מי ו. 

שנופלת עליו בכיה בתפלה של ראש השנה, יש לו זכות גדולה מאד, שהוא מתרגש 
בתפלה הזאת. לעומת זה הגר"א ע"ה )מעשה רב סימן ר"ז( כותב שלא לבכות בתפלות בראש 
השנה, כי בזמן נחמיה שהיו אנשים עולים חדשים ובוכים כי נטמעו בנשים נכריות, 
נחמיה אמר להם: "לכו אכלו משמנים ושתו ממתקים, ושלחו מנות לאין נכון לו, ואל 
תעצבו כי חדות ה' היא מעוזכם" )נחמיה ח' י'(. והפסוק מדבר שם על ראש השנה. וא"כ 
איך אפשר לחלוק על פסוק מפורש?! לכן הרב עובדיה ע"ה )שו"ת יחוה דעת ח"ב סימן ס"ט( 
מתרץ שלכתחילה לא בוכים בתפלה, אבל אם נפלה עליו בכיה זה בסדר, ולמד את זה 
מדיוק הלשון בשער הכוונות. ויש חכמים )מבחורי הישיבה וגם אחרים( שכתבו שמדברי שער 
הכוונות משמע שמצוה לבכות בראש השנה. אבל אפילו תמצא לומר שיש מצוה, אם 
אדם לא בוכה מלבו רק מתחזה, חבל על הזמן. מה אתה מתחזה? יש אפשרות לשים קצת 
בצל בעינים ולהוציא דמעות בלי כלום... לא עושים ככה. היום אנשים עושים מגבית 
דמעות  לישיבה ומתחילים לבכות, "שערי דמעות לא ננעלו" )ברכות ל"ב ע"ב( - שערי 
)הכסף( לא ננעלו. אל תעשה שטויות, על מה אתה מיילל?! חתול מיילל ולא בן אדם. 

לא עושים דבר כזה. ובמיוחד שיש כמה דברים בתפלה שאדם יכול להתחזות בהם. 
ראיתי כתוב על הרב עובדיה ע"ה שבליל כיפור היה אומר את הוידוי הארוך, וכשמגיע 
לפיסקת "בטלנו תורתך ימים ולילות" בוכה הרבה שם. ומישהו כתב שחזר על זה ששים 
פעם. פעם אחת היה שם שמעון פרס, ולא הבין את זה. הלך לבן שלו רבי דוד שיבדל 
לחיים, ואמר לו: תגיד לי, למה אביך כ"כ בוכה? כמה הוא בסך-הכל ביטל תורה?! ענה 
לו: הוא לא ביטל תורה בכלל, ומה שאומר "בטלנו תורתך" הוא מדבר על כל ישראל. 
שאל אותו: א"כ למה הוא כ"כ בוכה על זה? אמר לו: הוא מרגיש את החסרון הזה שאדם 
הגאון מוילנא הגיע לעיר אחת, וכאשר שמעו  ביטל כמה דקות מהתורה. פעם אחת 
"הגאון מגיע לעיר" באו כולם, והיו מסתכלים עליו מהחלון והמרפסת וכדו'. באותו 
הלילה הפסיד עשר דקות, ואמר: לא חבל על הזמן?! בשנה הבאה בא עוד פעם לשם, 
סגר את כל החלונות ואמר: אני משלים את העשר דקות שבזבזתי בשנה שעברה. וכי 
אנחנו יכולים להידמות אליו?! אולי בליל כיפור נתחיל לבכות במלים "בטלנו תורתך 
ימים ולילות", כדי שאח"כ יכתבו עלינו בעיתון "תראו איך הוא בכה בבטלנו תורתך 
אם אתה בוכה מהלב אף אחד לא אומר לך  ימים ולילות"... אדם צריך להיות נורמלי. 
כלום, ואדרבה זהו מה שכתב האר"י "בכיה נופלת עליו". אבל אם אתה בוכה מעושה 
לא שוה כלום, "גט מעושה פסול" )גיטין פ"ח ע"ב(, וגם בכיה מעושה פסולה. אמנם בכיפור 
זה משהו אחר, כי זה מיועד למחילה סליחה וכפרה. אדם קורא "אל נורא עלילה" בלבד 
"מיכאל שר ישראל, אליהו  ומתרגש מזה, איך המשורר רבי משה אבן עזרא מתחנן: 
וגבריאל, בשרו נא הגאולה, בשעת הנעילה". "תזכו לשנים רבות, הבנים והאבות, בדיצה 
ובצהלה, בשעת הנעילה". הלב שלך מרחף. אבל ראש השנה זה חג, ולא בוכים בתפלות 

האלה. ומי שבאה לו בכיה לבד, אין בעיה בזה.

קריאת תהלים בימי ראש השנה
יש אומרים שלא צריכים לומר תהלים בראש השנה אלא ללמוד כרגיל, אבל לעומת ז. 

זה פעם מישהו בא לבקר את הבנים של הגרי"ז מבריסק ע"ה ביום ראש השנה, וראה 
שכל אחד מהם עם ספר תהלים. שאל אותם: מה קרה? אמרו לו: מה זאת אומרת מה 
קרה?! היום ראש השנה. אין היום פלפולים גברא וחפצא, אמנם ראש השנה זה חג ראשי 
תיבות חפצא גברא... אבל לא עושים היום את זה. וגם רבי חיים קנייבסקי שליט"א קורא 
כל התהלים בכל יום מעשרת ימי תשובה. לכן צריך לאחוז דרך אמצעית בזה. פעם היה 
כתוב בספרים של ליוורנו, שבכל יום מימי ראש השנה אומרים כל התהלים פעמיים, 
בלילה לפני השינה קוראים עד מזמור ע"ג שזה התחלת ספר שלישי, ובבוקר יקום 
בהשכמה ויקרא משם עד סוף התהלים, ובמשך היום יקרא עוד פעם תהלים. בסה"כ 
זה שלוש מאות מזמורים, כמנין "כפר" כל יום. אבל מורנו ורבנו רבי כלפון ע"ה )ברית 
כהונה מערכת הרי"ש אות ח"י( כתב שלא כדאי לעשות את זה, כי אדם קורא מהר ולא מבין 

בתהלים כלום. אדם גומר את התהלים בשעה וחצי, או לכל היותר בשעה וארבעים 
דקות. לי לוקח כל התהלים מאה דקות, ולפעמים כשאני קורא לאט לאט לוקח לי 
שעתיים, וזה הכי טוב. אבל למה אתה מבלע את התהלים?! צריך לטעום את המזמורים 
ולקרוא בתחנונים. לכן אדם יקרא ביום הראשון תהלים פעם אחת, וביום השני יקרא 
תהלים פעם שניה. ובשני הימים ביחד יש לו "כפר". ויש לי רמז יפה לזה, "ממעמקים 
קראתיך ה'", המלה מעמקים עולה בגימטריא שלוש מאות, שצריך לקרוא את התהלים 
פעמיים מעומק הלב, ואם אתה קורא במהירות זה לא שוה כלום. לכן אי אפשר לבטל 
את הלימוד הזה. הרב עובדיה ע"ה זה משהו אחר לגמרי, כי היו לו שאלות מסובכות 
של עגונות וממזרות וכדו', וכל המדינה כולה היתה על הכתפיים שלו, לכן היה מוכרח 
ללמוד כל הזמן. אבל אנחנו לא אנשים כאלה, וצריכים לקרוא את התהלים פעם אחת 
כל יום. מקסימום תגמור כל התהלים בשעתיים, וישאר לך זמן ללמוד גמרא, או כל 

דבר שאתה נמשך אליו, כמו ספר המדות של רבי נחמן ומה שתרצה.

לא לבזבז את הזמן בכלל
האדמו"ר רבי יוסף יצחק מליובאוויטש ח.  אבל לא לבזבז את הזמן בראש השנה. 

אומר שכל רגע פנוי צריך לומר תהלים )אגרות קודש שלו ח"ד עמ' קל"ב(. מגן אברהם )סימן 
תקפ"ג סק"ו( כותב: "היושב בטל כישן דמי", כי כתוב בירושלמי "מאן דדמיך בריש שתא 

, כלומר מי שישן ביום ראש השנה גם המזל שלו ישן איתו. לכן לא כדאי 
5
דמיך מזליה"

להאריך הרבה בלילה בסימנים של "יהי רצון", אלא לומר את זה כל המסובין ביחד. וגם 
אח"כ קוראים משניות וזוהר ופיוטים מאוחר וקמים בבוקר מאוחר. ולכן עדיף בלילה 
לקרוא את המשניות ורק קטע אחד מהזוהר, ושאר הקטעים לקרות ביום. בזה אדם 
יוכל לקום לפני עלות השחר, ואם לא קם לפני עלות השחר לפחות לפני הנץ החמה. 

ויתפלל כמה שיותר מוקדם, בלי לבזבז זמן בכלל.

אמירת הווידוי בין התקיעות
שבוע שעבר אמרתי שיש הוכחה מהמשנה ברורה שתופס כמו דעת רב האי גאון, ט. 

שכל התקיעות תשר"ת ותש"ת ותר"ת הכל אמת )עלון הקודם אות י"ד(. שאלו אותי: איפה 
כתוב במשנה ברורה דבר כזה? והעורך של העלון שיחיה עשה לי שלושה סימני שאלה 
על זה... לכן הוספתי שם: "כמו שכתבתי בגליון שו"ת בית נאמן שלי". מה כתוב שם? 
, שאם ראש 
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המשנה ברורה )סימן ת"ר סק"ז( כתב בשם הרב מטה אפרים )סימן תר"א סעיף י"ג(

השנה חל בימי חמישי וששי, ושלחו שליח להביא שופר מעיר אחרת, והוא התעכב הרבה 
והגיע ביום ששי אחרי שהקהל התפללו ערבית של שבת, אבל עוד היום גדול. ואין מי 
שיתקע כי כולם קיבלו שבת. מה עושים? אחד מאותם שקיבלו שבת יתקע תשר"ת תש"ת 
תר"ת, כיון שעוד היום גדול רק שהציבור קיבלו עליהם את השבת, ותקיעה בשבת זה 
איסור דרבנן, "חכמה היא ואינה מלאכה" )ראש השנה כ"ט ע"ב(, ומדין תורה מותר לתקוע 
בשבת, רק שחכמים אסרו את זה. לכן אפשר שאחד יתקע בשופר, אבל יתקע רק תשר"ת 
תש"ת ותר"ת בלבד. ולכאורה איך זה מספיק? והרי לדעת הרמב"ם )פ"ג מהלכות שופר ה"ב( 
לא עשו כלום, כי אם יתקע תשר"ת אולי האמת תש"ת או תר"ת, וא"כ צריך לעשות 
שלוש פעמים לכל אחד ויהיו שלושים קולות. אלא מוכרח שגם מטה אפרים והמשנה 
ברורה תופסים כדעת רב האי גאון, שתשר"ת ותש"ת ותר"ת שוים כולם. לכן אין בעיה 
לומר את הוידויים בין התקיעות. וכתבתי אצלי עוד סברא בשם מרן הבית יוסף )סימן 
קמ"א(, שאם אדם קורא בלחש שאינו משמיע לאזנו נחשב כאילו קרא במחשבה בלבד. 

לכן כולם קוראים את הוידויים בלחש שלא ישמיע לאזניו, ויוצאים ידי כל הדעות בזה.

אכילת דגים בראש השנה
לגבי דגים בראש השנה, יש ויכוח בפוסקים בזה. אנחנו לא אוכלים דגים, כי מרן הרב י. 

חיד"א )ברכי יוסף סימן תקפ"ג אות ה'( כתב בשם הרשב"ץ )חידושי ראש השנה דף ל"ב ע"א( שלא 
אג  דָּ )י"ג ט"ז( כתוב "מביאים  לאכול דגים בראש השנה, כיון שבפרק האחרון בנחמיה 
. אבל במקומות אחרים 
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וכל מכר", זה לשון דאגה, ואסור להיות דואגים בראש השנה

לא חוששים לזה. האשכנזים לא אוהבים ראש כבש ואוכלים ראש דג, וגם המרוקאים 
והתוניסאים אוכלים דגים ואומרים "שנפרה ונרבה כדגים". ורק הג'רבאים לא אוכלים 
דגים )ברית כהונה מערכת ר' אות י"א(. רבי יוסף משאש ע"ה )שו"ת מים חיים ח"א סימן קפ"ז( כותב: 
לא אכפת לי מדג אחד הטמון בפסוקי נחמיה... כל הדגים בתנ"ך כתובים בלי אל"ף, ורק 
, ושם )ח"ד 
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פעם אחת בלבד כתוב עם אל"ף. אבל יש בידי ספר ארכיאולוגיה תנכי"ת

עמ' 149( הוא מביא מסמך מתקופת חרבן בית ראשון שהיו אוכלים דגים בראש השנה. 

אני אקרא לכם את הלשון שלו: ענין מיוחד עוררה תעודת הסכם לזכויות דייג בכמות 
מסחרית, שנמצאה בארכיון מסויים. מתוך חמשת הדייגים שערכו את ההסכם, לפחות 
שלושה מהם זוהו כבעלי שמות יהודיים. ההסכם נחתם בכ"ה באלול, חמשה ימים לפני 
ראש השנה, ובו הם קנו את הזכות לדוג באזור, החל מאותו יום עד ט"ו בתשרי, והוא 
. דייגים 
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היום הראשון של חג הסוכות, עם אופציה להארכת הזכות לכל ימי חול המועד

5.  הירושלמי הזה אינו לפנינו, והרבה מאמרים בירושלמי שהובאו בראשונים ואינם לפנינו.
רבי אפרים זלמן מרגליות. כל דבריו כמו מרגליות, העיון ישר והסגנון ברור, ומביא כל ספרי  זה    .6
החכמים ספרדים ואשכנזים והכל. "שערי תשובה" על אורח חיים, התחיל בו אחיו רבי חיים מרדכי 
מרגליות והוא סיים אותו. הוא מזכיר כל הזמן את הרב חיד"א בברכי יוסף ומחזיק ברכה ושלמי צבור 

)ועוד( מהסימן שהוא מתחיל שם. 

7.  מטעם זה לא כדאי להביא "אקווריום" מתנה לראש השנה, כי הדגים לא יוכלו להחזיק מעמד שם. 
פעם הביאו לנו אקווריום, ובאותה השנה סבלתי הרבה. חלק מהדגים ואולי מחציתם מתו בלילה הראשון, 
כפרת עוונות. אדם לא צריך להביא דברים שיש חשש בהם. הפסוק בקהלת )ט' י"ב( אומר: "כדגים שנאחזים 

במצודה רעה וגו' כהם יוקשים בני האדם לעת רעה כשתפול עליהם פתאום".
8.  יש אומרים לי: איך אתה קורא בספרים כאלה? אבל קודם כל כתב אותם ראש ישיבה, מחבר ספרי 
הלכה, ותלמיד חכם גדול. וגם הספרים האלה מביאים יראת שמים ומחזקים את האמונה. כמה דברים 
שכתובים בתנ"ך, ואתה מתפלא: מה השמות המשונים האלה כמו "נרגל שראצר" )ירמיה ל"ט ג'(?! והנה 

מוצאים אותם בחרסים וכל מיני דברים כאלה.
9.  לא ידעתי מה זה "אופציה". פעם חתמתי הסכם עם מישהו שהשכיר לנו דירה ברחוב חזון איש בבני 
ברק, וכתב שם הרבה את המלה "אופציה". זה עושה רק כאב ראש. במקום לכתוב "אפשרות" כותבים 
אופציה, כי צריך מלה לועזית שתתן לנו מתיקות בלשון... אי אפשר "שנה טובה ומתוקה" בלי לועזית...

בזכותך! עוד אנשים יזכו ללמוד ב'בית נאמן'
לתרומות והנצחות 08-6727523 או 052-7130554

ספרי תורה  תפילין  מזוזות  מגילות ועוד 
מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663

ספרי תורה  תפילין  מזוזות  מגילות ועוד 
מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663

 לע"נ אבי הישיבה הרה"צ רבי בנימין הכהן בן מבירכה זצ"ל.

דברי התורה בעלון יהיו לרפואת מרת שולמית ברכה טובה תחי' בת הרבנית אסתר )חיה( לויזה ע"ה.



רופאך”,	וכן	יהי	רצון	ונאמר	אמן.	נאמר	איזו	מלה	מהפרשה.	כתוב	)בראשית	כ”ד,	א’(: “ואברהם 
זקן בא בימים וה’ ברך את אברהם בכל”.	אברהם	אבינו	ע”ה	הולך	וטורח	עבור	בנו.	והבן	שלו	לא	
היה	ילד,	היה	כבר	גדול,	בן	שלושים	ושבע,	והוא	טורח	להשיאו	אשה.	איפה	יצחק	נמצא?	יצחק	
עסוק	בתורתו	ובעבודת	ה’,	מי	שטורח	להשיא	אותו	זה	דוקא	אבא	שלו.	וזה מלמד אותנו כמה 
ההורים צריכים לטרוח בשידוך בנם ולא לומר הוא כבר גדול... וזה דרך חיים נכונה גם לבנים. 
יש בחורים האומרים: “אני גדול, איננו רוצה שיתערבו לי”...	אבל	אנחנו	רואים	את	יצחק	אבינו	
שהיה	בן	שלושים	ושבע	והיה	מאד	חכם,	ובכל	זאת	המתין	לאביו	בבחירת	השידוך,	כי	להורים	
יש	נסיון	בבנית	בית,	ואין	חכם	כבעל	הנסיון.	“וה’ ברך את אברהם בכל”.	מה	הקשר	להמשך?	
אומר	רש”י	בכל	גימטריא	בן,	זה	הקשר,	“וה’	ברך	את	אברהם	בכל”	-	בירך	אותו	בבן,	ואז	הוא	
דואג	-	“ויאמר	אברהם	אל	עבדו	זקן	ביתו”,	דואג	להשיא	אותו	אשה.	לכאורה	למה	צריך	לכתוב	
בכל	ולעשות	גימטריא	בן,	שהפסוק	יאמר	“וה’	בירך	את	אברהם	בבן”?!	אלא	התורה	באה	ללמד	
אותנו,	הרבה	פעמים	אנשים	חושבים	על	הכסף	ועל	הזהב,	משקיעים	בזה	יום	ולילה.	לעומת	זה	
כמה	משקיעים	בילדים?	יחסית,	מעט	מאד!	ודאי	שכל	אחד	יגיד	לך	שהבנים	זה	הכל	וזה	העיקר	
וכו’,	והוא	הולך	לעבוד	רק	בשבילם...	אבל	בתכל’ס	אם האדם היה משקיע בילדים שלו בלימוד 
אתם מתוך רוגע, בשיחות נפש, מה שמשקיע בפרנסה שלו, אז בסייעתא דשמיא יהיו הילדים 
יש לך בן, זה הכל.	בכל	מכל	 הרבה יותר טובים.	אומרת	התורה	“וה’	ברך	את	אברהם	בכל”	-	
כל10.	מלמד	אותנו	הפסוק:	“וה’	ברך	את	אברהם	בכל”,	תבין, אם יש לך ילד, כל קשיי הפרנסה 

מתגמדים מול זה שבורא עולם נתן לך ילד. תתמקד בו, תיהנה ממנו, תתענג על הילד שלך. 

למה שבת שעברה לא התרגשת ממני?!
אני	רוצה	לספר	איזה	סיפור	קטן,	שיש	בו	הרבה	מאד	לקח	להורים	שלפעמים	מתמודדים	ב. 

עם	כל	מיני	אתגרים.	מעשה	שהיה.	אתם	יודעים	הדור	שלנו	זה	הדור	הכי	קשה	שיש	מבחינת	
חינוך	הילדים.	אמר	פעם	רבי ינון חורי ע”ה,	פעם	ילד	שלא	התנהג	כמו	שצריך	בלימוד	חטף	
מכות,	לאיפה	יש	לו	לברוח?	לאבא	שלו?	יחטיף	לו	עוד	מכות...	לא	סתם	הרב	החטיף	לך.	שילד	
יצא	לתרבות	רעה	-	לפחות	בארצות	הספרדים	-	זה	היה	דבר	שקשה	למצוא,	אין	לך	לאיפה	
לברוח,	כל	הקהילה	היו	יראי	שמים,	וממילא	זה	היה	מגביר	את	הילד	להיות	טוב	יותר,	וכולם	
היו	במסילה	הטובה	והישרה.	אבל	בדור	שלנו	אם	תרביץ	לילד,	הוא	הולך	לרחוב.	והרחוב	כל	כך	
מפתה	וקשה.	ולכן האתגרים שיש בדור הזה הם אתגרים נוראים, והרבה הורים נופלים ונשברים 
ומרגישים כל כך קשה.	הם	רואים	שהילד	שלהם	הוא	לא	מה	שמצפים	ממנו,	ואין	להם	את	
הסבלנות	והכח	הנפשי	לעמוד	בפני	ילד	כשהוא	לא	מקיים	את	מה	שאתה	מצפה	ומה	שאתה	
מבין	כדבר	פשוט	ובסיסי	בבית	ובסביבה	הקרובה,	זה	כואב	וצורב,	ואפילו ההורים מתקשים 
לעבוד בשכל, אלא עובדים ברגש, והרגש הוא לא תמיד טוב.	לפעמים	מגיבים	בהתפרצות,	
ודברים	ממש	חמורים.	אז	אני	רוצה	לחזק	את	ההורים	האלה,	ולומר	מעשה	שהיה.	היה	הורה	
אחד	שהתמודד	עם	נער	כזה.	ויום אחד הנער הזה ביום חמישי בערב אחרי שיחה קשה עם אבא 
שלו, אמר לו שהוא החליט שהוא פורש מכל הדרך וזהו.	חסל.	הוא	סיים,	אין	כלום,	נגמר.	האבא	
פרץ	בבכי,	הבן	התעלם	ממנו,	אמר	לו:	אתה	יכול	לעשות	מה	שאתה	רוצה,	הוא	החליט	על	סיום	
הדרך.	נשבר	האבא	לרסיסים,	טוב	מותו	מחייו.	והנה בליל שבת, האב שבור ומרוסק, והוא רואה 
את הבן שלו בבית הכנסת. הוא התפלא: מה? הוא התבלבל? הוא התחרט? לא יודע, היה עד סוף 
התפילה. אבא מגיע אחרי התפלה ויושב בשולחן שבת, והבן מצטרף.	הוא	אמר	שהוא	סיים	את	
הדרך,	והנה	הוא	יושב	בקידוש	ובסעודה,	ושר	שירי	שבת.	באמצע	הסעודה	הלך	הצידה,	קצת	
קורא	עיתונים,	חזר	חזרה	לשולחן	ובירך	ברכת	המזון	עם	כולם	והלך	לישון.	האבא	התפלא:	
וואו,	מה	זה	הדבר	הזה?	שר	שירי	שבת,	נשאר	לסעודת	שבת,	שמע	קידוש?!	הוא	פחד	שהיין	
יין	נסך,	אבל	זה	היה	יין	מפוסטר	ואין	בעיה.	למחרת	בשחרית	האבא	מגיע	לבית	הכנסת,	הבן	
לא	נמצא,	אבל	הגיע	יותר	מאוחר,	כמו	כל	שבת	שהיה	מגיע	מאוחר,	נשאר	לקריאת	התורה,	
לא	יצא.	איזה	יופי.	גמרו	תפילה,	באו	הביתה	לסעודת	שבת,	והוא	עושה	אתם.	וככה	גם	סעודה	
שעה שעתיים אחרי ההבדלה אבא  שלישית	ומנחה	כרגיל,	הבדלה,	מוצאי	שבת.	הכל	בסדר.	
שלו קורא לו לחדר, הוא בא, ואביו אומר לו: אני רוצה להגיד לך ששבת כמו היום לא הייתה לי. 
השמחה שעשית לי, אתה לא מבין מה שעשית לי. הרעיף עליו ברכות.	אומר	לו:	רק	שתבין	איזו	
התרגשות,	פתאום	אני	רואה	אותך	בליל	שבת	בבית	הכנסת.	לא	האמנתי,	אמרתי	אולי	אני	מדמיין,	
התקרבתי	לראות	שזה	אתה,	ואכן	זה	אתה.	וכל	השבת	אתה	יושב	אתנו,	בסעודה,	בקידוש,	שר	
שירי	שבת,	אני	אומר	דברי	תורה	ואתה	מקשיב,	ואתה	מברך	ברכת	המזון,	אני	לא	מאמין.	אני	
מסתכל	ואמא	מסתכלת	ויש	לנו	דמעות	של	אושר.	והבוקר	ראיתי	שגם	הגעת	לספר	תורה,	אני	
לא	מאמין,	וסעודת	שבת,	סעודה	שלישית,	והבדלה.	אתה	לא	מבין	מה	זה.	ביום	חמישי	הייתי	
שבור	כולי,	והנה	היום	ישתבח	שמו	לעד	מי	מאמין.	זהו,	החלטת	שאתה	חוזר	לדרך?	אמר לו 
הבן: אני לא חוזר בכלום, אני נשאר באותה עמדה. אמר לו אביו: מה נשאר באותה עמדה, הרי 
אמרת שאתה פורש, אז איך אתה ברוך ה’ היית בכל? אמר לו בנו: אבא, תגיד לי, שבת שעברה 
לא הייתי בתפילה בבית הכנסת? הייתי. שבת שעברה לא הייתי בקידוש? הייתי. שבת שעברה 
לא הייתי בשחרית? הייתי. ברכת המזון ברכתי בשבת שעברה? ברכתי. עשיתי הכל גם אז. למה 
בשבת שעברה היו לך דמעות שאני רשע, ורע, ואני לא בסדר, והשבת דמעות של אושר, “וואו, 
איך ריגשתי אותך”. למה שבת שעברה לא ריגשתי אותך?! איפה היית שבת שעברה?! לא עשיתי 

הכל?! למה אז אני רשע ואני רע?! למה?! 

תראה לו שאתה באמת מעריך אותו
רבותי!	זה	מעשה	שנוקב	ויורד	עד	התהום.	אנחנו	מצפים	מהילדים	שלנו	ליותר,	וככה	ג. 

10.  יש	תלמיד	חכם	אחד	בנתיבות	-	רבי אשר חדאד שיהיה בריא ויאריך ימים טובים,	במוצאי	שבת	
בפיוט	"המבדיל	בין	קודש	לחול"	כשאומרים	"זרענו	וכספנו	ירבה	כחול",	הוא	אומר:	"יַרבה,	יַרבה,	
יַרבה,	יַרבה	כחול".	פעם	אבא	)הגאון	הרב	צמח(	שיחיה	שאל	אותו:	למה	אתה	אומר	"ירבה	ירבה	ירבה"	
הרבה	פעמים,	כתוב	"ירבה	כחול"	וזהו,	לא	כתוב	עשר	פעמים?	אמר	לו:	בנוהג	שבעולם	אדם	שיש	
לו	בנים,	הפרנסה	אצלו	לא	כל	כך	פשוטה,	לפעמים	יש	לו	קשיים	כלכליים.	ואדם	שיש	לו	עושר,	יש	
הרבה	פעמים	שהעשירים	אין	להם	בנים.	כל	כך	הרבה	עשירים	יש	שאין	להם	בנים,	ממש	נדיר	למצוא	
שיש	לאדם	גם	זה	וגם	זה.	ולכן	הוא	אומר:	אני	מתפלל	"זרענו	וכספנו	יַרבה	יַרבה	כחול",	שהכל	יהיה,	

גם	הרבה	ילדים	וגם	הרבה	פרנסה,	שיהיה	הכל	בשפע.

לא תמיד כל  צריך	להיות,	לצפות	ליותר,	לחכות	ליותר,	להתפלל	ליותר,	אבל	עם	סבלנות.	
מה שאנחנו מצפים זה כאן ועכשיו. תתמקד ותַראה לו את זה שאתה באמת - אבל באמת מכל 
הנשמה שלך - מעריך את מה שהוא עושה. מעריך	את	מה	שהוא	מתאמץ.	מעריך שקשה לו 
והוא נלחם,	והוא	עושה	את	מה	שהוא	עושה,	ותאמר	לו	באותה	נשימה	-	או	בנשימה	אחרת,	
ביום	אחר	ברוגע	-	שאתה	מצפה	ממנו	ליותר,	כי	אתה	יודע	שהוא	יכול	להגיע	ליותר.	אבל	
שזה	יהיה	מתוך	הערכה	אמתית.	תראה לו שאתה מעריך לא רק את מה שהוא יכול להגיע, זו 
לא חכמה, אלא אתה מעריך גם את מה שהוא עושה כרגע. באמת להעריך. “וה’	ברך	את	אברהם	
בכל”,	“בכל”	זה	בן,	תשקיע	בבן	שלך	את	כל	כוחות	הנפש.	הבן	שלך	זה	כל	החיים	שלך.	אברהם	
אבינו	דואג	לו	להשיאו	אשה,	כי	צריך	לדעת	שהאב	חייב	להשיא	את	בנו	אשה.	)קידושין	דף	כ”ט	
ע”א(.	יש	אומרים	היום:	מי	דואג	לבנים?	כל	בן	צריך	לדאוג	לעצמו,	מי	ישמע	לך?	אבל	אברהם	
אבינו	לא	אמר	את	זה.	אלא	זה	מוטל	על	האבא,	אחר	כך	כמובן	שגם	הבן	צריך	לומר	את	דברו,	
לומר	מה	שהוא	חושב,	זה	בסדר	גמור	ומצוין.	אבל	קודם	כל	מוטל	על	האבא	לדאוג	לו	ולחפש	
לו	שידוך,	להסתובב	ממקום	למקום,	משדכנית	לשדכנית,	מרב	לרב.	הדבר	הזה	כל	כך	חשוב.	

“שים נא ידך תחת ירכי”
אחר	כך	כתוב:	“ויאמר אברהם אל עבדו זקן ביתו המושל בכל אשר לו, שים נא ידך תחת ד. 

ירכי”. )שם	פסוק	ב’(.	יש	כאלה	שמבינים	בטעות	את	דברי	רש”י.	רש”י	הקדוש	פירש	למה	דוקא	
תחת	ירכי?	מפני	מצוות	המילה.	ויש	כאלה	טועים	שמפרשים	חלילה	וחס	שהכוונה	היא	באותו	
מקום.	חלילה	וחס	מלומר	או	לחשוב	כזה	פירוש!	הרי	אפילו	אדם	לעצמו	ב”מ	הגמרא	אומרת	
)שבת	דף	מ”א	ע”א(	שהוא	נקרא	רשע	ומביא	מבול	לעולם,	והגמרא	אומרת	)נדה	דף	י”ג	ע”ב(	כל	
המושיט	ידו,	מכניס	תחת	אבנטו,	אפילו	אם	יש	לו	קוץ	באותו	מקום,	אומרת	הגמרא:	“תיפקע	
כרסו,	ולא	יכניס	ידו”.	וזה	לעצמו,	על	אחת	כמה	וכמה	חלילה	וחס,	שיבא	אליעזר	עבד	אברהם?!	
רחמנא	ליצלן	מכזה	פירוש.	אלא	הנכון	הוא	כמו	שאמר	מרן	ראש	הישיבה	שהדברים	כפשוטם,	
לא	צריך	להוציא	את	הפסוק	מפשוטו,	“שים	נא	ידך	תחת	ירכי”	כפשוטו	ירכי.	אז	מה	הקשר	
מצוות	מילה	שכתב	רש”י?	אלא	זה	כמו	שאתה	משביע	מישהו	בספר	התורה,	וכי	הוא	צריך	
לנגוע	בקלף?	הוא	לא	נוגע	בקלף,	הוא	נוגע	בנרתיק.	אותו	דבר	“שים	נא	ידך	תחת	ירכי”	בירך	

ממש	והכוונה	בזכות	המילה11.		

“אשר לא תקח אשה לבני מבנות הכנעני אשר אנכי יושב בקרבו”
אומר	אברהם	אבינו	לאליעזר	עבדו:	“ואשביעך בה’ אלוקי השמים, ואלוקי הארץ, אשר לא ה. 

תקח אשה לבני מבנות הכנעני אשר אנכי יושב בקרבו”. )בראשית	כ”ד,	ג’(.	כל	אחד	מתפלא,	יש	כאן	
כפל	לשון,	“מבנות	הכנעני”,	“אשר	אנכי	יושב	בקרבו”,	הרי	כבר	אמרת	מבנות	הכנעני,	ואברהם	
הרי	יושב	בארץ	כנען,	א”כ	ודאי	שזה	“אשר	אנכי	יושב	בקרבו”?	ונראה	לפרש	שאברהם	אבינו	
לא	רצה	מבנות	הכנעני,	אבל	בארץ	כנען	יש	גם	כאלה	שבאו	מאומות	אחרות,	ונמצאים	שם.	
הרי	בדרך	כלל	-	ככה	כותב	רש”י	ביבמות	)דף	ע”ח	ע”ב	ד”ה	מן(	-	כאשר	אדם	נושא	אשה	מארץ	
אחרת,	דרכו	ללכת	ולגור	בארץ	שלה.	איך	כתוב	בפסוק:	“על	כן	יעזוב	איש	את	אביו	ואת	אמו,	
ודבק	באשתו”	)בראשית	ב’,	כ”ד(,	לא	כתוב	“על	כן	תעזוב	אשה”,	כי	אשה	לא	עוזבת,	הגבר	הוא	
עוזב.	ולמדו	מזה	הלכה,	שאף	על	פי	שכתוב	על	שבעת	העמים	שהיו	בארץ	ישראל:	“לא	תחיה	
כל	נשמה”	)דברים	כ’,	ט”ז(,	מותר	לקנות	עבד	משם,	כמו	שכתוב	“וגם	מבני	התושבים	הגרים	
עמכם,	מהם	תקנו	וממשפחתם	אשר	עמכם	אשר	הולידו	בארצכם”	)ויקרא	כ”ה,	מ”ה(,	ודקדקו	
חז”ל	מלשון	הפסוק	“מן	הנולדים	בארצכם”.	מה	הכוונה?	לדוגמא	אם	יש	איזה	גוי	מהולנד,	ובא	
לכאן	ונשא	אשה	מבנות	הכנעני,	מה	הבן	שלה	נחשב?	הולנדי,	ולא	כנעני!	ולא	נאמר	עליו	“לא	
תחיה	כל	נשמה”.	למה?	כי אצל הגויים הולכים אחרי האב.	כך	לומדים	מהפסוק	הזה,	וכיון	שהילד	
הזה	נקרא	הולנדי,	מותר	לקנות	אותו.	“וגם	מבני	התושבים	הגרים	עמכם	מהם	תקנו”.	א”כ	גם	
בזמן	אברהם	היו	כאלה	גוים	שבאו	מארץ	אחרת,	א”כ	מה	הבעיה	שתיקח	מהם	אשה	ליצחק?	
הרי	אינו	כנעני	ואין	חשש	של	“אין	ארור	מידבק	בברוך”,	אלו	שהתגיירו	כהלכה	ונעשו	יהודים	

11.  באזכרת	החודש	של	מרן הרב עובדיה ע”ה,	בישיבה	עשו	אזכרה	לזכרו.	מרן	הרב	עובדיה	היה	
נשיא	הישיבה	עשרות	עשרות	בשנים,	אולי	חמשים	שנה,	עד	שנותיו	האחרונות.	מאז	שהישיבה	קמה	
הוא	היה	נשיא	הישיבה,	הוא	אפילו	יצא	והסתובב	לאסוף	כסף	בחו”ל	עבור	הישיבה!	כמובן	שהוא	לא	
לקח	פרוטה,	יצא	לבדו,	לא	התלווה	לאיזה	דינר,	אלא	הוא	לבדו.	בישיבה	שילמו	לו	כרטיס,	והוא	נסע	
לחוץ	לארץ	על	פתחי	נדיבים	כדי	להביא	כסף	לישיבה!	כאילו	הוא	שלוחא	דרבנן	של	הישיבה,	ממש	
ככה.	זה	“לא	יאומן	כי	יסופר”	)ע”פ	חבקוק	א’,	ה’(.	לא	יודע	אם	הוא	עשה	דבר	כזה	לישיבה	אחרת.	כל	
כך	היה	אוהב	את	הישיבה.	רוח	אפו	ונשמתו	זו	הישיבה	שלנו.	בשנים	עברו	כשהיה	עוד	צעיר,	כמעט	

כל	חודש	היה	מוסר	שיעור	בישיבה,	רוח	אפו	ונשמתו	הייתה	הישיבה.	
אז כשמרן	הרב	עובדיה	ע”ה	נפטר,	במלאת	שלושים	יום	לפטירתו	עשו	אזכרה	בישיבה.	ושם	סיפר	
הנכד	שלו	מעשה	מדהים.	בשנים	האחרונות	שלו	הוא	חלה	מאד,	ולא	היה	יכול	לזוז,	היו	לו	כאבי	
תופת	בגב	שלו.	הביאו	כמה	רופאים,	עשו	צילומים,	ולקחו	אותו	אחר	כך	לאיזה	רופא	אחד,	ושם	
הרופא	אמר	שהוא	צריך	לבדוק	לו	איזו	בדיקה	פנימית,	וביקש	שכולם	יצאו.	יצאו,	אחרי	הבדיקה	
נכנסו	פנימה,	ואומר:	מה	אתם	מדברים?	זה	כמו	שחשדתי,	זה	בכלל	לא	בחצי	גוף	העליון,	אלא	יש	
למטה	מוגלה	גדולה	מאד,	וזה	מה	שגרם	לכל	החלק	הגוף	העליון	להיות	ממש	כמעט	שונאי	ישראל	
משותקים.	אז	אומר	הנכד,	שאלנו	את	הרב:	למה	לא	אמרת	לנו?	אומר:	גם	אני	לא	ידעתי.	אז	שאלו	
אותו:	מה	זה	לא	ידעת?	מה	המושג	לא	ידעת?	יש	לו	מוגלה	והוא	אומר	לא	ידעתי.	“ואנכי	לא	ידעתי”	
)בראשית	כ”ח	ט”ז(.	אומר	הנכד:	הרב	עובדיה	צעק	עלינו:	אסור	להסתכל	באותו	מקום,	אסור	להסתכל	

באותו	מקום.	איך	אני	אדע?!	זה	מבהיל.	
כשרואים את	הזכרון	האדיר	של	הרב	עובדיה,	רואים	את	העיון	של	מרן	הרב	עובדיה,	מבינים	איך	זוכים	
לזה.	איך	מרן	ראש	הישיבה	אומר?	יש	הרבה	בקיאים,	אבל	העיון	שלהם	שואף	לאפס.	ויש	מעיינים,	
אבל	לא	בקיאים.	ומרן	הרב	עובדיה	ע”ה:	יוסיף	בקיאות	יוסיף	עיון	ר”ת	“יביע	אומר”.	)ככה	אומר	מרן	
ראש	הישיבה(.	השכל	הישר	שלו	מדהים,	אין	כמותו	ואין	דוגמתו.	כולם	מתפעלים	איך,	אבל	כאשר	הוא	
כמו	דף	של	ספר	תורה,	דף	חלק,	קדש	קדשים,	בטח	שיהיה	לו	זיכרון	חזק	כזה.	אומר	מהרח”ו	בשערי	
קדושה,	האותיות	שלפני	“תורה”	זה	אותיות	“קדֻשה”,	לפני	תי”ו	זו	שי”ן,	לפני	וי”ו	זו	ה”א,	לפני	רי”ש	
זו	קו”ף,	ולפני	ה”א	האחרונה	של	תורה	זו	דל”ת.	אם	יש	קדושה	יש	תורה.	מה	הפלא	שמגיעים	לכאלה	

דרגות?!	לכן	“שים	נא	תחת	ירכי”	הכוונה	כפשוטו,	תחת	ירכי,	חלילה	וחס	מלפרש	דברים	אחרים.
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דברי	תורה	בעלון	זה	יעמדו	לרפואת:		ידיד המוסדות הרב שר שלום הי"ו בן מז’יאנה    מצליח הי"ו  בן כמסאנה שושנה    הילד אוריאל בן מוריה בתוך שאר חולי ישראל    מרים זלדה בת רבקה 
מגדה לרחמי שמיים מרובים    הדסי )הדס( בת אסתר, לה ולעוברה 	נא	להעתיר	בתפילה	לרפואתם	השלמה	בקרוב 
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כשרים,	מה	הבעיה	בהם,	הרי	גם	בארץ	מולדתו	של	אברהם	צריך	לגיירם?	לכן	אומר	הפסוק	
שאמנם	שהקפידא	של	אברהם	אבינו	היא	שלא	לקחת	“מבנות	הכנעני”.	אבל	אברהם	אבינו	חשב	
לעצמו,	אם	אני	אקח	אשה	אחרת	לא	מבנות	הכנעני	ממש,	אבל	מאותן	שיושבות	כאן	שבאו	
ממדינה	אחרת,	כל	אחד	ישאל	את	עצמו	שאלה,	הרי	כולם	מדברים	בשקט	)ב”נייס”...(	שהבת	
של	אליעזר	הולכת	להתחתן	עם	יצחק,	כי	מי	זה	“בן	משק	ביתו”?	זה	“דמשק	אליעזר”	)בראשית	
ט”ו,	ב’(,	שהיה	דולה	ומשקה	מתורת	רבו	לאחרים	)יומא	דף	כ”ח	ע”ב(.	זה	הסגן	תחתיו,	הוא	גדול	
בתורה,	ובודאי	שהבת	שלו	הולכת	להתחתן	עם	הבן	של	אברהם	אבינו.	אם הוא לא יקח אותה, 
איזה בושות יהיה לאליעזר ולבתו. מה יגידו על הדבר הזה? לכן המשיך אברהם אבינו: “אשר 
אנכי יושב בקרבו”. לא רוצה לעשות שידוכים כאן מהאזור. לא רוצה עסקים עם המשפחה... 
לא רוצה מכל הארץ הזאת כולה - “כי אם אל ארצי, ואל מולדתי תלך ולקחת אשה לבני”. אם	
תלך	לשם	לא	ישאלו	שאלות,	כי	יאמרו	יש	לאברהם	געגועים	לארץ	שלו,	למשפחה	שלו,	לכן	
הוא	רוצה	מהארץ	שלו,	אף	אחד	לא	ידבר	על	אליעזר,	ואף	אחד	לא	ירנן,	ואף	אחד	לא	יקשה	
קושיות.	“הזהרו	בכבוד	חברכם!”	)ברכות	דף	כ”ח	ע”ב(.	לכן	“מבנות	הכנעני”	זה	העיקר,	והמשיך	
אברהם:	“אשר	אנכי	יושב	בקרבו”,	שלא	רק	את	הכנעני	אני	לא	רוצה,	אלא	את	כל	יושבי	הארץ	
אינני	רוצה.	אדם	צריך	להיזהר	שחבריו	לא	ייפגעו.	יש	כאלה	שיצאו	לשידוך	ולא	הייתה	התאמה.	
וכאשר	שואלים	אותם	מה	יש?	הם	עונים:	רצו	אותי,	אבל	אני	לא	רציתי	אותם.	לא	לומר	כך!	חס	
ושלום	לאדם	לפגוע	בחברו,	חלילה	וחס!	כל	אחד	ואחד	צריך	להיזהר	–	“היזהרו	בכבוד	חברכם”.	

“אֻלי לא תלך האשה אחרי”
לכן	רואים	דבר	מתוק	מדבש.	בהמשך	כתוב:	“אֻלי לא תלך האשה אחרי” )בראשית	כ”ד,	ל”ט(,	ו. 

ואומרים	רבותינו	“אולי”	תשים	פסיק,	“אֵלַי” כתיב, כאילו	כתוב:	“ויאמר	העבד	אלי,	לא	תלך	
האשה”.	אם	האשה	שם	לא	תרצה	ללכת	מה	נעשה?	אז	תלך	אלי,	לבת	שלי.	נשיא	אותה	ליצחק.	
אמר	לו	אברהם	אבינו:	אתה	מבניו	של	כנען	)שעליו	נאמר	)בראשית	ט’	כ”ה(:	“ארור	כנען”(,	ואין	ארור	
יש על זה שאלה כל כך חזקה. הרי הפרשה כולה נאמרה פעמיים, פעם  מדבק	בברוך.	אבל	
ראשונה זה סיפור המעשה, ופעם שניה שאליעזר מספר למשפחה של רבקה. וכאשר אליעזר 
)כ”ד,	 עבד אברהם מדבר עם אברהם אבינו, כתוב “ויאמר אליו העבד אולי לא תאבה האשה” 
ה’(,	שם כתוב “אולי” עם וא”ו, ואילו בהמשך כאשר הוא מספר להם את הכל, שם כתוב “אלי” 
בלי וא”ו. לכאורה למה? אדרבה, כאשר הוא מדבר עם אברהם, שם היה צריך להיות בלי וא”ו, 
לרמוז על הדו-שיח שהיה לו עם אברהם, ואילו בהמשך כשהוא חוזר לדבר, הרי הוא כבר קיבל 
את התשובה שלו, א”כ שם צריך להיות אולי עם וא”ו,	א”כ	למה	זה	כתוב	להיפך?	אלא	התורה	
הקדושה	לא	תגנה	את	אליעזר,	שהרי	הוא	“דמשק	אליעזר”,	דולה	ומשקה	מתורת	רבו,	לא	יתכן	
שהתורה	תגנה	אותו	ותאמר	שהוא	ביקש	מאברהם	אבינו	והוא	אמר	לו	לא,	לכן	כתוב	“אולי”	
בוא”ו.	אבל	בהמשך	כאשר	אליעזר	עבד	אברהם	ניגש	אליהם,	שם	הוא	עשה	את	כל	ההשתדלות	
שבעולם,	התפלל	מקירות	לבו	להשם	יתברך	שהוא	יזכה	להוציא	שידוך	כמו	שצריך.	וניהל	את	
כל	השידוך	במשא	ומתן	בחכמה	ובתבונה	ובדעת.	וכאשר	הוא	מדבר	אתם,	אז	הוא	אומר	להם:	
אל	תחשבו	שאולי	יצחק	הוא	איזה	בחורצ’יק	בלגניסט	כזה,	שעושה	כל	היום	בלאגן,	ולכן	אף	
אחת	לא	רוצה	להשתדך	אתו,	ומכל	השכונה	אף	אחד	לא	רוצה	לתת	לו	אשה,	ולכן	אביו	אמר	
לי:	תסע	למרחוק,	לך	“אל	ארצי	ואל	מולדתי”,	אין	שם	חדשות,	ולא	יודעים	מה	קורה	כאן,	וכך	
תביא	אשה,	כמו	“חתול	בשק”,	תשדך	אותה	וזה	הכל.	לא	ככה.	לכן	אליעזר	אמר	להם:	אני	אומר	
לכם,	“אלי”	כתיב,	כלומר	אני	רציתי	אותו	שידוך	לבת	שלי!	ואתם	רואים	שאני	מנהל	את	כל	
העסקים	שלו.	ואתם	יודעים	שכל	מנהל	עובד	לפחות	עם	עשרה	אחוז,	גם	אני	יש	לי	אחוזים,	
“עשרה	גמלים”...	אני	גם	כן	כאן	בעסקים,	ואני	רציתי	אותו.	ויש	לי	שם	חביבי	קהילה	גדולה,	
אני	“דולה	ומשקה”,	יש	לי	מעמד	במקום,	ורציתי	אותו	לבת	שלי	והוא	לא	הסכים.	אם	הוא	היה	
שובב,	אתם	חושבים	שאני	אקח	אותו	להיות	חתן	שלי?	חס	ושלום,	אלא	הוא	מעולה	שבמעולים,	
אין	דוגמתו	ואין	כמותו,	הכי	מובחר,	הכי	חשוב,	הכי	טוב	מכל	העולם	כולו.	אלא	שאברהם	ביקש	
“אל	ארצי	ואל	מולדתי”,	כך	הוא	רוצה	ואני	טרחתי	כל	הדרך	הזאת	בשבילו.	שם	הוא	אמר	להם	
את	זה.	לכן	התורה	כותבת	“אלי”	כתיב	רק	כשהוא	סיפר,	אנחנו	לא	מספרים	עליו	חס	ושלום,	
אבל	כאשר	הוא	הלך	וסיפר,	אומרת	התורה	הוא	בעצמו	הסכים	לספר	את	הסיפור	שלו	עצמו	
בשביל	כבודו	של	יצחק	אבינו	ע”ה.	שם	התורה	מספרת	לנו	את	העניין	הזה	לשבח	את	אליעזר	

עד	כמה	התמסר	להצלחת	השידוך.	

מביאים טלית לחופה ומברכים שהחיינו ומכוונים גם על הכלה
“ותאמר אליו גם תבן גם מספוא רב עמנו גם מקום ללון, ויקוד האיש וישתחו לה’. ויאמר ברוך ז. 

ה’ אלוקי אדוני אברהם, אשר לא עזב חסדו ואמִתו מעם אדוני, אנכי בדרך נחני ה’ בית אחי אדוני”. 
)פסוקים	כ”ה-כ”ז(.	אומר	הרב	מֹר	וקציעה	)או”ח	סי’	רכ”ג(	שבחתונה	ודאי	שצריך	לברך	שהחיינו,	
והוא	אומר,	נראה	לי	שאפילו	על	קשרי	שידוכים,	דהיינו	שסגרו “ווארט”,	יברך	שהחיינו.	למה?	
כי	תסתכל	כאן,	הרי	הוא	עדיין	לא	סגר	אתה.	רק	שאל	אותה	“בת	מי	את?”	ואמרה	לו:	“בת	בתואל	
אנכי	בן	מילכה	אשר	ילדה	לנחור”,	מיד	הוא	התרגש:	“ויקוד	האיש”.	“ברוך	השם”,	מיד	אמר	זהו,	
בטוח	בעזרת	ה’	שיוצא	השידוך	וכבר	בירך.	הרי	עוד	לא	שאלת	אם	הם	מוכנים,	עוד	לא	אמרו	
כלום,	כבר	בירך.	על	אחת	וכמה	אם	כבר	יושבים	ברוך	ה’	וסוגרים	ווארט,	ודאי	שצריך	לברך	
שהחיינו,	ככה	דעת	הרב	מור	וקציעה.	ואומר	מרן החיד”א	ע”ה	)במחב”ר	סי’	רכ”ג	סק”ה( שאם אתה 
רוצה לברך שהחיינו - תברך בלי שם ומלכות. הלכה	למעשה	הפוסקים כותבים שגם בליל החופה 
לא יברך “שהחיינו” בשם ומלכות, כך	כותב	הש”ך	)יו”ד	סי’	כ”ח	סק”ה(,	בשם	מהר”י	קולון	)שורש	
קכ”ח(.	וכתב	שם	מהר”ש	איגר	בגליון	מהרש”א	טעם	לכך,	שכל	דבר	שהוא	רק	הכשר	מצווה,	לא	
מברכים	עליו	שהחיינו.	וכאן	התכלית	של	הנישואין	היא	למצות	“פרו	ורבו”	)בראשית	א’,	כ”ח(,	א”כ	
עכשיו	זה	רק	הכשר	מצוה,	לכן	לא	מברכים.	אבל	לפי	דעת	הרב	מֹר	וקציעה	מברכים	שהחיינו.	
איך	אנחנו	נוהגים	הלכה	למעשה?	מביאים טלית לחופה ומברכים עליה שהחיינו ומכוונים גם 
על הכלה12.	כך	כותב	ספר	נהר	מצרים	)הל’	ציצית	אות	א’(	ושער	המפקד	)בנהר	פקוד	דף	ב’	ע”א( 

12.  אחד	שאל	אותי	לפני	כמה	שנים,	אמר	לי:	ראיתי	את	אבא	שלך	)מור	אבי	שיחיה	הגאון	הרב	צמח( 
שהיה	בחופה	ואמר	לחתן	תברך	על	הטלית	שהחיינו,	ותכוון	על	הכלה	ועל	הרהיטים	ועל	כל	טוב	
השם.	והוא	התפלא:	איך	יתכן	שמברכים	על	הטלית	שהחיינו	ומכוונים	על	הכלה?	הרי	הכלה	היא	
העיקר,	היה	צריך	לומר	לו	לברך	על	הכלה	ולכוון	על	הטלית.	למה	זה	הפוך?	"עליונים	למטה	ותחתונים	

ואומר	שכך	מנהג	מצרים	וארץ	ישראל,	שמביאים	טלית	ומברכים	עליה	שהחיינו	בשם	ומלכות.	
ומכוונים	בזה	גם	על	הכלה,	כדי	לצאת	חובת	כל	הפוסקים	כולם.	

“ויברכו את רבקה ויאמרו לה, אחותנו את היי לאלפי רבבה”
בהמשך	כתוב:	“ויהי כאשר שמע עבד אברהם את דבריהם וישתחו ארצה לה’. ויוצא העבד ח. 

כלי כסף וכלי זהב ובגדים ויתן לרבקה, ומגדנות נתן לאחיה ולאמה, ויאכלו וישתו” וגו’ )שם	פסוקים	
נ”ב-נ”ד(,	ואז	הם	מברכים	אותה:	“ויברכו את רבקה ויאמרו לה, אחותנו את היי לאלפי רבבה” )שם	
פס’	ס’(,	יש	כאן	שאלה,	למה	כתוב:	“ויברכו	את	רבקה	ויאמרו	לה”,	היה	צריך	לומר:	“ויברכו	את	
רבקה,	אחותנו	את	היי	לאלפי	רבבה”,	מה	זה	“ויברכו	את	רבקה	ויאמרו לה”?,	במסכת	כלה	)פרק	
א’(	כתוב	“ויברכו	את	רבקה”	בירכו	ברכת	חתנים.	ומרן	ראש	הישיבה	בספרו	בית	נאמן	)לא	עלון	
בית	נאמן,	אלא	בספרו	בית	נאמן	על	התורה	ח”א	עמ’	תרכ”א(	על	פרשת	השבוע13,	מביא	שם	מהתוספות	
בכתובות	)דף	ז’	סע”ב	ד”ה	שנאמר(	שנראה	שהם	גרסו	במסכת	כלה	מנין	לברכת	חתנים	“בעשרה”.	
אצלנו	במסכת	כלה	כתוב	מנין	לברכת	חתנים,	אבל	הגרסה	שלהם	היא	“ברכת	חתנים	בעשרה”,	
ומביאים	את	הפסוק	הזה	“ויברכו	את	רבקה”.	והתוספות	אומרים	שודאי	זו	אסמכתא,	למה?	
דלא	משתמע	הכא	עשרה.	איפה	ראית	כאן	שיש	פה	עשרה?	לכן	התוספות	אומרים	שודאי	זו	
אסמכתא.	ואומר	ראש	הישיבה,	לכאורה	גם	בתור	אסמכתא	לא	ברור	איפה	רמוז	שיש	כאן	
עשרה,	עונה	ראש	הישיבה,	כתוב	בפסוק	שהוא	לקח	אתו	עשרה	גמלים,	וממילא	יש	גם	עשרה	
רוכבים,	הרי	לא	לוקחים	שני	גמלים	עם	רוכב	אחד,	רק	אחד	שרוצה	למכור	גמלים	לוקח	כמה	
גמלים	בבת	אחת,	אבל	מי	שהוא	לא	סוחר	של	שוורים	ולא	של	גמלים,	אם	הוא	לוקח	עשרה	
גמלים,	אז	“סוס	רוכבו”	)שמות	טו,	א(	ו”גמל	ורוכבו”	)שבת	דף	כ”א	ע”ב(,	כמו	שכתוב:	“ויאכלו	
וישתו	הוא	ואנשים	אשר	עמו	וילינו”	)בראשית	שם	פסוק	נ”ד(.	וגם	כתוב	שהביאו	לו	מים	לרחוץ	
רגליו	-	“ורגלי	האנשים	אשר	אתו”	)שם	פסוק	ל”ב(,	הרי	שהיו	אתו	אנשים,	מי	אלו?	זה	האנשים	
שעל	הגמלים,	ואם	יש	עשרה	גמלים,	א”כ	יש	להם	עשרה	אנשים,	מכאן	מביאים	במסכת	כלה	

סמך	שמברכים	ברכת	חתנים	בעשרה.	

“ומגדנות נתן לאחיה ולאמה”
מי	צריך	לעשות	את	הסעודה	של	החתונה?	היום	עושים	חצי	חצי,	אבל	מעיקר	הדין	זו	ט. 

סעודה	שמוטלת	על	החתן14,	מצוות	הסעודה	מוטלת	עליו.	לפי	זה	אם	הם	בירכו	שם	ברכת	
חתנים,	אז	צריך	גם	לעשות	סעודה,	ולא	סתם	אלא	סעודה	טובה,	לפי	עושרו	וכבודו	של	מי?	
כתוב	שהאשה	“עולה	עמו	ואינה	יורדת”	)כתובות	דף	ס”א	ע”א(.	ולכן אם הוא מבית של עשירים 
והם משפחה פשוטה, צריך לעשות סעודה לפי הכבוד שלו, ואם זה להיפך, הוא לא ממשפחה 
עשירה והיא ממשפחה מכובדת צריך לעשות כפי הכבוד שלה,	כך	פוסק	מרן	השלחן	ערוך	באבן	
העזר	)סי’	ס”ד	סעיף	ד’(.	לפי	זה,	“ויושם	לפניו	לאכול”	הם	הביאו	את	האוכל,	ומה	עם	יצחק,	וכי	
הוא	פטור	מהסעודה?	הרי	הם	בירכו	ברכת	חתנים,	וצריך	לעשות	סעודה	גם	כן.	וצריך	לעשות	
סעודה	לפי	הכבוד	שלו.	לכן	כתוב:	“ויוצא העבד כלי כסף וכלי זהב ובגדים, ויתן לרבקה, ומגדנות 
נתן לאחיה ולאמה, ויאכלו וישתו הוא והאנשים אשר עמו”,	למה	הביא	להם	מגדנות?	הרי	הם	
כבר	הביאו	לאכול	ולשתות?	אלא	שהם	הביאו	סעודה,	הם	הביאו	את	הכוסכוס	וכו’,	אבל	הוא	
הביא	את	המגדנות	את	ה”פטיפורים”,	הביא	כל	מיני	דברים	משובחים	מארץ	ישראל,	שיהיה	לפי	
כבודו,	כי	עולה	עמו	ואינה	יורדת.	לכן	“ומגדנות	נתן	לאחיה	ולאמה	ויאכלו	וישתו”.	ובזה	נבין	
שהתורה	מספרת	שנתן	לרבקה	כלי	כסף	וכלי	זהב	ושמלות,	דברים	יקרים,	אבל	למה	התורה	
כותבת	שנתן	“מגדנות”.	אלא	שאת	הפירות	הביא	לסעודה,	שהרי	זה	היה	ברכת	חתנים	ומצוה	

על	יצחק	לעשות	סעודה	מכובדת,	לכן	הביא	את	זה.	

ר” של כל מיני פירות? האם מותר לעשות “בָּ
ר” של כל מיני פירות, או שהדבר הזה אסור, כי מגיעים בדבר י.  יש	שאלה	האם מותר לעשות “בָּ

הזה הרבה פעמים לידי בל תשחית.	מביאים	שם	כל	מיני	פירות	יפים	ומשובחים,	ועורכים	אותם	
בצורה	נפלאה,	אבל	אחר	כך	לא	אוכלים	את	זה	וזה	נזרק.	האם	הדבר	הזה	מותר	או	אסור?	מרן	
השלחן	ערוך	באורח	חיים	)סי’	קע”א	ס”ד(	כותב	“ממשיכים יין בצינורות לפני חתן וכלה”. אז	היו	
עושים	כמו	מזרקות,	אבל	לא	ממים	אלא	מזרקות	של	יין.	ואומר	מרן	שזה	מותר,	ואדרבא	זה	
י”	)=שפע	מה’(,	שפע	גדול.	אבל	אומר	מרן	“והוא שיקבלנו  סימן	טוב	לשפע	שיהיה	להם	“כירת	רבִּ
דהיינו	שהיין	לא	ישפך	לרצפה.	ואפילו	תאמר	“אני	עשיר”,	לא	אכפת	לי	 בכלי בפי הצינור”, 
שישפך,	זה	אסור,	אלא	צריך	שיקבל	אותו	בכלי	מתוך	הצינור,	שחס	שלום	לא	ישפך	לארץ,	
כי	זה	ביזוי	אוכלים.	ומרן	הביא	הלכה	נוספת	דומה	לזו,	“זורקים לפניהם קליות ואגוזים”,	היום	
זורקים	סוכריות.	פעם	במקום	סוכריות	היו	מביאים	כל	מיני	שקדים	וכדומה	והיו	זורקים	עליהם,	
“ודוקא בימות החמה, שאינם נמאסים, אבל לא בימות הגשמים מפני שנמאסים”.	ומסביר	המגן	
אברהם	)סק”ד(	שמדובר	שהשקדים	האלה	הם	עם	הקליפה	שלהם,	אחרת	אם	זה	נזרק	על	הרצפה	
מי	יאכל	את	זה?	אז	עם	קליפה	האוכל	לא	נמאס.	אם	ככה	יש	שאלה,	למה	בימות	הגשמים	זה	
אסור?	הרי	זה	עם	קליפה?	אומר	המגן	אברהם	נכון	שהאוכל	לא	נמאס,	אבל	זה	עכשיו	נמצא	
בתוך	הבוץ	–	“טבעתי	ביון	מצולה”	)תהלים	ס”ט	ג’(,	מי	ילך	ויוציא	עכשיו	את	אותו	שקד	מהבוץ	
כדי	לקלף	אותו	ולאכול?!...	לכן	אם	זה	בימות	הגשמים	זה	אסור,	אבל	אם	זה	בימות	החמה	זה	
לא	מתלכלך,	כי	אין	פה	גשמים	ואין	בוץ,	כל	אחד	יקח	שקד	כזה	לאכלו	כי	אינו	מאוס,	באופן	

למעלה"	)פסחים	דף	נ'	ע"א(?!	מה	הדבר	הזה?!	הסברתי	לו	שודאי	שעל	הכלה	צריך	לברך,	אבל	כיון	
שזה	רק	ההכנה	למצווה,	יש	דעות	אם	מברכים	או	לא,	לכן	מחמת	הספק	מביאים	טלית	ומכוונים.	
וכ"כ	בספר	ברית	כהונה	בגאולי	כהונה	)עמ'	תקפ"ג(	שכן	המנהג	בתונס	שהחתן	לובש	טלית	חדשה	

ומברך	עליה	שהחיינו	ומכוין על הכל.	ע"כ.
13.  יש	לו	שם	פנינים	ומרגליות,	כולו	רצוף	אהבה	)שיר	השירים	ג'	י'(	פנינים	ומרגליות,	ספר	מתוק	
מדבש,	ה'	יזכה	אותנו	לראות	במהרה	את	הרב	מוציא	את	כל	החלקים	על	כל	חמשה	חומשי	תורה,	

יש	שם	דברים	מפתיעים.
14.  הוא	צריך	לעשות	את	הסעודה,	ככה	חז"ל	תקנו,	כמו	שכתוב	)כתובות	דף	ב'	ע"א(	למה	נישאים	
ברביעי	בשבת?	שקדו	חכמים	על	תקנת	בנות	ישראל	שיהיה	טורח	בסעודה	שלושה	ימים.	והרמב"ם	
ע"ה	כותב	)פ"י	מהלכות	אישות	הי"ד	ע"פ	הגמ'	בכתובות(	שבזמננו	שבית	דין	יושבים	בכל	יום,	אם	רוצה	

לעשות	חתונה	ביום	ראשון	או	שני,	יעשה	באיזה	יום	שרוצה,	ובלבד	שיהיה	טורח	בסעודה.



כזה	זה	מותר.	ואומר	מרן	)שם	ס”ה(	עוד	כיוצא	בזה:	“הזורקים חיטים לפני חתנים, צריך להיזהר 
שלא יזרקו אלא במקום נקי. וגם יכבדו אותם משם -	כלומר	לטאטות	את	זה	-	כדי שלא ידרסו 
עליהם”. למדנו	מכאן	שכל	הדברים	האלה	מותרים	בתנאי	שאין	ביזיון	אוכלים.	אבל	לכאורה	
המגן	אברהם	בתחילת	הסימן	)קע”א(	כתב,	שכל	דבר	שהוא	צורך	האדם	מותר,	ואין	לחוש	לבזיון	
אוכלין.	אם	כן	לכאורה	יש	קושיא,	אם	עכשיו	האדם	הזה	רוצה	לעשות	יין	שישפך,	אבל	מבחינת	
טכנית,	לא	מסתדר	שהיין	הזה	ישפך	לתוך	כלי,	אומר	מרן	שאסור,	תוותר	על	הרעיון.	או	אם	
האדם	הזה	רוצה	לזרוק	קליות	ואגוזים,	אבל	עכשיו	החתונה	בימות	החורף,	אומר	מרן	שזה	
אסור.	למה	אסור?	הרי	אמרנו	שכל	דבר	שהוא	צורך	האדם	מותר?	יש שכתבו שמה שמותר 
לגרום בזיון אוכלין זה דוקא אם יש בזה צורך, אבל דבר שאין בו כל כך צורך, אסור. לכן	לשפוך	
יין	במזרקות	זה	אמנם	יפה	וסימנא	טבא,	אבל	זה	לא	צורך,	ולכן	אם	אתה	יכול	לעשות	את	זה	
בלי	שיהיה	ביזוי	אוכלים	–	בסדר.	אבל	אם	הדבר	הזה	יכול	לגרום	לבזיון	אוכלים,	חלילה	וחס,	
אסור	לאדם	לעשות	את	זה,	כי	זה	לא	לצורך.	לפי זה כותב הרב פסקי תשובות )ח”ב עמ’ תצ”ט( 
מצוי שחותכים את הפירות יפה ומסדרים אותם, הכל  שאסור לעשות “בר פירות” בשמחות. 
טוב יפה,	אבל	אנשים	לא	נוגעים	בזה,	ואחר	כך	בסוף	החתונה	הכל	נזרק,	ויש	בדבר	הזה	ביזיון	
אוכלים.	ואם	תגיד	לי	הרי	כל	דבר	שהוא	צורך	האדם	מותר,	אבל	איזה	צורך	יש	לאדם	בזה,	אתה	
רוצה	שיהיה	יפה?	תעשה	עוד	וילונות,	תעשה	עוד	תאורה.	כך	כותב	הרב	פסקי	תשובות.	אבל	
לעומת	זה,	הרב פרי מגדים כותב )סי’	קע”א	באשל	אברהם	סק”א(	שלא	זה	החילוק,	אלא החילוק 
הוא אחר, שכל דבר שהוא נראה דרך בזיון ודרך בעיטה בשפע הטוב והגדול שבורא עולם נתן 
לבן אדם, הדבר הזה אסור. אבל דבר שהוא לא נראה כדרך בעיטה בשפע חס ושלום, הדבר הזה 
מותר. לכן	כאשר	האדם	לוקח	יין	ושופך	במזרקות,	מה	זה	נראה?	שהוא	מראה	יש	לי	הרבה	
יין15.	וגם	כשזורקים	סוכריות,	לא	מגישים	אותם	באיזה	צלחת,	אלא	זורקים	כדי	להראות	שיש	
הרבה,	זה	יפה	מאד,	אם	אין	בזה	ביזוי	אוכלים,	זה	מותר.	אבל	אם	יש,	זה	נראה	מבעט	בטובתו	
של	מקום	וזה	אסור.	אבל	אם	הדבר	לא	נראה	כמבעט	בשפע	שבורא	עולם	נתן,	אומר	הרב	אין	
הכי	נמי,	הדבר	הזה	הוא	מותר,	כך	כותב	הרב	פרי	מגדים.	לפי זה כשאדם עושה “בר”, האם זה 
נראה מבעט בטובתו של מקום? ממש להיפך. הרי כאשר עושים בר, מגישים את הפירות בצורה 
נפלאה ויפה. ערוך הכי יפה שבעולם.	אלא	שאנשים	בתחילה	לא	נוגעים	בזה	כדי	שלא	לקלקל	
את	הסדר	ואת	היופי,	ויש	כאלה	שבאמת	לקראת	סוף	החתונה	לוקחים	קצת	ואוכלים,	ובודאי	
שלא	יגמרו	את	הכל	ובסוף	חלק	מזה	יזרק.	אבל	זה	דבר	שבא	ממילא,	מה	שנשאר	נזרק.	זה	לא	
דבר	שנראה	שכביכול	האדם	לוקח	את	השפע	וזורק	ובועט	אותו	חלילה.	לפיכך לפי דברי הפרי 
מגדים הדבר הזה מותר, ודבריו עיקר להלכה.	גם	הלבוש	)סי’	קע”א	ס”א(	כתב	את	אותה	סברא.	
ובספר	מחקרי	ארץ	)לגיסי	היקר	הרה”ג רבי רזיאל הכהן	שיהיה	בריא,	ח”ד	סי’	י”א(	האריך	בתשובה	בדבר	
הזה	להוכיח	שהעיקר	כדעתו	של	הרב	פרי	מגדים.	וידוע	שהרב	רבי משה שתרוג ע”ה שהיה	
הרב	הראשי	לתונס	והיה	גאון	עולם,	כותב )שו”ת	ישיב	משה	ח”א	סי’	ל”ד( שיש פוסקים שאם הם 
מקילים אנחנו תופסים כמותם אפילו נגד כמה וכמה שהחמירו, ואחד מהם זה הפרי מגדים, כי 
דרכו לחפש חומרא מכל צדדים וצידי צדדים, ואם הוא כותב להקל, אתה יכול לסמוך עליו חזק. 
ובפרט	כאן	שהוא	לא	יחיד,	כי	כמה	וכמה	תופסים	כמותו.	ולכן מי שרוצה לעשות “בר פירות” 
בהחלט יכול לעשות, כמובן שעדיף שבסוף יחלקו את הפירות שלא ייזרק שום דבר. אבל גם 
אם קרה איזה משהו ולא עשו את זה, אין בדבר הזה איסור,	מפני	שבאמת	אנשים	לא	עושים	

את	זה	חלילה	וחס	דרך	בזיון	ובעיטה.	לכן	הדבר	הזה	מותר.	

המבזבז אל יבזבז
באופן	כללי	צריך	לדעת	שישתדל	האדם	לא	לבזבז	הרבה	כספים	על	החתונה.	יש	הרבה	שעושים	יא. 

ממש	בזבוזים	גדולים.	ואדם	צריך	לדעת,	שיש	גמרא	במסכת	שבת	)דף	ק”מ	ע”ב(	שאומרת:	אמר	
רב	חסדא,	אדם	שיכול	לאכול	לחם	של	שעורים	שהוא	זול,	ואוכל	לחם	של	חיטים,	זה	בל	תשחית.	
אדם	שיכול	לשתות	שיכר	ובמקום	זה	הוא	שותה	יין,	זה	בל	תשחית.	אבל	הגמרא	אומרת	שיאכל	
לחם	חטים	וישתה	יין,	כי	“בל תשחית דגופא עדיף”, יין	בריא	יותר	משכר,	חיטים	בריאים	יותר	
משעורים,	לכן	תאכל	דברים	בריאים	ותיהנה,	אע”פ	שזה	יותר	יקר.	וכך	נפסק	להלכה.	המאירי	ע”ה	
אומר	שם:	לעולם	יתנהג	אדם	במידה	בינונית,	ויצמצם	בהוצאתו	כפי	עניינו.	כלומר	לפי	היכולת	
שלו,	אם	הוא	עני,	ישתדל	
לעשות	דברים	שלא	יבוא	
מהם	לידי	הוצאה	מרובה,	
שתמיד	יהיה	במצב	שיוכל	
לעמוד	בו,	שיוכל	לכלכל	
את	צעדיו,	שלא	יהיו	לו	
פתאום	איזה	הפסדים.	
ואם	הוא	עשיר,	להיפך,	
אל	יפחית	עצמו	בצמצום	
המאכל	אלא	בכדי	הראוי,	
ולא	בקמצנות,	אלא	לפי	

15.  כתוב	שאדם	שיש	לו	
אורחים,	 ובאו	 יין	 חבית	
ראש	 את	 להתיז	 מותר	
החבית	בסייף	בשבת	)שבת	
דף	קמ"ו	ע"א(.	למה	הוא	מתיז	
את	ראשה	בסיף?	למה	הוא	
לא	פותח	נורמלי?	כתוב	
לאורחים	 להראות	 שזה	
שפע.	תראו,	יש	כאן	הרבה,	
תאכלו	לבריאות,	תשתו	
כמה	שאתם	רוצים.	וגם	
אדם	ששופך	יין	במזרקות,	
רוצה	להראות	שיש	שפע.

המעמד	שלו.	ומביא	את	המימרא	המפורסמת	המובאת	שם	בגמ’,	אמר	רב	חסדא	מעולם	לא	
אכלתי	ירקות.	כשהייתי	עני	לא	אכלתי	ירקות,	כי	אמרתי	ירקות	מושכים	וגוררים	את	התיאבון.	
ומאיפה	יש	לי	עוד	לחם	לאכול?	וכשהייתי	עשיר	אמרתי,	אני	צריך	לשבוע	או	מלחם	או	ממשהו	
אחר,	אם	אני	אוכַל	ירקות	אני	אשבע	מהירקות	והלחם,	ולא	אוכל	בשר	דגים,	“עד דליעול ירקא, 
ליעול בשרא וכוורי” -	במקום	שאני	אוכל	ירקות	ולחם,	אני	אוכל	בשר	ודגים.	ולכאורה	מה	הוא	
בא	ללמד	אותנו,	מה	עדיף	לאכול?!	ונאמרו	בזה	פירושים.	אבל	המאירי	ע”ה	כותב	שם,	שאמר	
את	זה	דרך	צחות,	כי	לפעמים	חז”ל	מלמדים	אותנו	דברים,	ואומרים	אותם	בצורה	של	משל	
והומור	-	דרך	צחות	אמרו	אמר	רב	חסדא	כשהייתי	עני	ועשיר	מעולם	לא	אכלתי	ירקות.	למה?	
כמו	שאמרנו,	בגלל	שהירקות	פותחים	את	התיאבון	וכו’,	והרב	אומר	שכל	זה	משל,	שהאדם 
ילמד תמיד לכלכל צעדיו במשפט, לא לבזבז הרבה ולא להצטמצם הרבה.	והוא	ממשיך	ומסביר	
שגם	דברי	רב	חסדא	על	אכילת	לחם	חטים	ושתיית	יין	אין	הכוונה	לדברים	כפשוטם,	אלא	“דרך	
הערה	אמרו”,	כלומר	באו	להעיר	את	תשומת	לבנו,	שאדם	ישים	לב	לעצמו	שלא	יבזבז	את	כספו.	
רבנו יונה	בשערי	תשובה	)שער	ג’	אות	פ”ב(	כותב	דבר	מדהים	על	מה	שכתוב	בתורה	סוף	פרשת	
שופטים	)דברים	כ’	י”ט(	“לא	תשחית	את	עצה	לנדוח	עליו	גרזן”,	והוא	אומר,	הוזהרנו	בזה	שלא	
לכרות	עץ	מאכל.	וכן	הוזהרנו	בזה	שלא לפזר לריק אפילו שוה פרוטה!	וגם	ספר חרדים )פכ”ט	
סמ”ה(	כותב	ככה	שאסור לבזבז כסף,	שבכלל	הלאו	של	השחתת	הארץ	שיחוס	אדם	על	ממונו	
ורבי ישראל סלנטר	אומר:	מה	זה	קימוץ?	שלא	להוציא	 ולא	יפזר	לריק	אפילו	שוה	פרוטה.	
פרוטה	שלא	לצורך.	כלומר מותר לאדם לבזבז קצת כסף לחתונה, אבל שאדם לא ישתגע ויבזבז 
סתם. בשביל לילה אחד הוא יוציא הוצאות רבות. ואחר כך יחפש איך להחזיר את זה, ויקח לו 
כמה וכמה שנים	-	“עידן	ועידנין	ופלג	עידן”	)דניאל	ז’	כ”ה(,	עד	שיכסה	את	ההוצאות	שלו.	אלא	

אדם	צריך	לעשות	הכל	בחכמה	בתבונה	ובדעת.	

מפריחי יונים לבנות
שאלו,	אחד	שברוך	השם	עומד	להתחתן,	ובמשפחה	של	הכלה	יש מנהג שמפריחים תכף יב. 

אחרי החופה יונים לבנות.	פעם	חשבתי	שאוספים	אותן	בשוק,	אבל	באמת	מוכרים	אותם,	
ונמצאים	בכלובים,	אחרי	שגומרים	את	החופה	פותחים	את	הכלובים,	וכל	היונות	הלבנות	
עפות	לשמים.	מי	הולך	לאסוף	אותם?	אף	אחד	לא	אוסף	אותם,	וזה	עולה	כמה	אלפים.	והחתן	
אומר:	מה	פתאום?	אני	לא	אעשה	את	זה.	והיא	אומרת,	שהיא	רוצה	לעשות	את	זה,	כי	אצלם	
בבית	כולם	עושים	את	זה,	כל	האחיות	שלה,	כל	הבנות-דודות	שלה	עושות	ככה,	זה	מה	שכולם	
עושים,	איך	לא	תעשה	את	זה?!	למה	הם	עושים	יונים	לבנות?	לסימן	ברכה	שיהיו	כמו	“זוג	
יונים”...	יש	כל	מיני	סימנים,	כמו	שעושים	סימנים	בראש	השנה	לסימן	טוב,	עושים	גם	בחופה	
יונים	לבנות	שיהיו	כמו	זוג	יונים.	מה הדין?	כיון	שכולם	אצלם	במשפחה	נוהגים	לעשות	כך.	
אז	יש	לנו	כלל	“עולה	עמו	ואינה	יורדת”.	ועושים	את	הסעודה	לפי	כבודו	וכבודה	)סי’	ס”ד	ס”ד(,	
דהיינו	שאם	רגילים	לעשות	סעודות	של	החתונה	ומתנות	של	חתונה	בצורה	מסויימת,	אם	היא	
לא	מסכימה	לוותר,	עליך	להשתוות	למעמד	שלה	ולעשות	כמותם.	אמנם	כותב	הרב	באר	היטב	
)סק”ז(	שהכל	לפי	הענין,	ואם	מבזבזים	כסף	לריק	אין	הדין	כן.	אם	זה	ממש	בזבוז,	)איך	אומרים	
בערבית?	“שמאתא”...(,	סתם	זורקים	כסף,	זה	אסור.	אבל	בעיקרון	כאשר	יש	לאדם	דברים	שכך	
מקובל	במקומו,	ויש	לזה	סיבה	והיגיון	בשביל	עניין	מסוים,	לא	צריך	להוריד	מהכבוד	שלה,	

ואפשר	בהחלט	לעשות	את	זה.	

לאחר הקידושין הרב מברך את החתן
אצלנו	נוהגים שלאחר הקידושין וכו’ הרב מברך את החתן, ומניח את ידו עליו	ואומר	ברכה	יג. 

מיוחדת	לחתן:	“שוש	תשיש	בה’”	וכו’.	יש	חושבים	שזה	רק	מנהג	שלנו,	אבל	כנראה	שבעבר	
זה	היה	מנהג	בעוד	תפוצות	ישראל	האחרים.	הרב תורה תמימה	פרשת	נשא	)במדבר	ו’	כ”ג	אות	
קל”א(	כותב	במפורש,	שנהגו	לברך	את	החתן	ברכת	חתנים.	והוא	דן	שם	אם	יש	בעיה	לברך	בשתי	
הידים	את	החתן	כמו	נשיאות	כפיים,	וכי	אתה	כהן?!	הרי	עכשיו	זו	לא	תפלה.	מה	פתאום	עושים	
נשיאות	כפיים?	והוא	מעיד	ואומר:	שמעתי	נאמנה	מאחד	שאמר	שהגאון מוילנא ע”ה,	בירך	את	
המורה	צדק	של	וילנא	בחתונה	שלו	-	הגאון	רבי	יוסף	חיים	לנדא	מו”ץ	דוילנא,	כאשר	הוא	היה	
בחור	והתחתן	-	והגאון	בירך	אותו	ביד	אחת	בלבד.	לא	שם	על	ראשו	שתי	ידיים,	אלא	רק	יד	
אחת	בלבד.	ושאלו	אותו:	למה	אתה	לא	מברך	אותו	בשתי	ידים	כמו	שכולם	עושים?	אמר	להם:	
בשתי	ידים	זה	רק	במקדש:	“וישא	אהרן	את	ידיו	אל	העם	ויברכם”	)ויקרא	ט’	כ”ב(,	אבל	ביד	אחת	
זה	בסדר.	לא	מברכים	בשתי	ידים.	אז	המנהג	הזה	שמברכים	את	החתן	תחת	החופה	מובא	שם.	
זה	מנהג	שכנראה	חוצה	גבולות,	אבל	במקומות	אחרים	לא	שמרו	עליו.	וברוך	השם	בישיבה	
שלנו	ממשיכים	הלאה	לשמור	את	המנהגים,	וגם	את	המנהג	הזה	שומרים	כמו	שצריך.	ככה ראוי 

לאדם לעשות. לשמר מנהג אבותינו שמברכים את החתן תחת החופה. 

מעשר ממתנות החתונה
נאמר	עוד	משהו	על	פרשת	תולדות.	אומר מרן ראש הישיבה שכאשר החתן מקבל כספים יד. 

ומתנות, צריך לתת מעשרות. אבל זה דוקא מהכסף שהוא מקבל מתנה, אבל אם החתן מקבל 
מוצרים, הוא לא צריך לתת מעשרות )מקור	נאמן	ח”ב	סי’	תשמ”ו(.	וכי	אם	קיבל	שש	כוסות,	יחלק	
כוס	אחת	ויתן	שני	שליש	ממנה	מעשר,	או	שיתן	תמורתה?	וכי	אני	צריך	לקנות	ולמכור?	
שום	דבר,	הכל	בסדר.	מה	שצריך	לתת	מעשרות,	זה	אך	ורק	מהכספים	שאתה	מקבל,	רק	מזה	
אדם	צריך	לתת	מעשרות.	ונראה שזה דוקא כאשר ההורים אומרים, אנחנו נשלם על החתונה, 
והכספים של המתנות זה בשבילכם. אבל חתן וכלה שמשלמים את האולם מתוך הכסף של 
המתנות, אז קודם כל בכסף של המתנות יכסו בו את האולם. ואחר כך ממה שנשאר, מזה צריך 
לתת את המעשר. כי	השאר	זה	כמו	קרן,	זה	רק	כיסוי	של	ההוצאות,	אי	אפשר	לתת	מזה	מעשר.	

אבל	מהשאר	בהחלט	שיביא	מעשרות.	)עי’	מקור	נאמן	שם	סי’	תשמ”ח(.

המקור הראשון למעשרות
איפה	כתוב	העניין	של	המעשרות	שנהגו	בזה	אבותינו?	בפרשה	הבאה	פרשת	תולדות	-	טו. 

“ויזרע יצחק בארץ ההיא וימצא בשנה ההיא מאה שערים, ויברכהו ה’” )בראשית	כ”ו,	י”ב(.	שאלו	
רבותינו	)בראשית	רבה	פרשה	ס”ד	אות	ו’(	מה	זה	“מאה	שערים”?	פי	מאה	ממה	ששיערו,	ממה	שחשבו	

לעילוי	נשמת	הרבנית	הצדקנית	רבת	הפעלים	מזכה	את	הרבים	והשיבה	רבים	לאביהם	שבשמים	שהזדככה	ביסורים	
מרים	בת	רבקה	לבית	נעמן	ז"ל



שיגדל	ויצמח	אצלו.	ושואלים	למה	שיערו	ותכננו?	מה	שהקב”ה	נותן,	תודה	לו,	הרי	“אין	הברכה	
מצויה	אלא	בדבר	הסמוי	מן	העין”	)תענית	דף	ח’	ע”ב(.	עונים	חז”ל	שאמדוה	למעשרות	-	כמה	
הולך	להיות	כאן	מעשרות.	והובא	ברש”י	בחומש.	ועדיין	השאלה	נשאלת,	לאחר	שיצמח,	אז	
תִתן	מעשר,	למה	אמדוה	למעשרות?	אלא	אפשר	להסביר,	הרי	אותה	שנה	הייתה	שנת	בצורת,	
ואמרו	ליצחק	אבינו	ע”ה:	תן	לנו	מעשר.	אמר	להם:	כבר	גמרתי	את	כל	המעשרות	שלי.	אמרו	
לו:	טוב,	תתן	מעשרות	על	חשבון	שנה	הבאה.	זה	לא	תרומות	ומעשרות	של	תבואה,	שצריך	
לתת	לכהן	וללוי	וכו’,	אלא	זה	כדין	מעשר	כספים.	וכ”כ	הרמב”ן שם	וז”ל:	“ודרשו במאה שערים 
שאמדוה למעשרות, כי היו האבות נדיבי עמים לתת מעשרות לעניים או לכהני ה’ כגון שם ועבר 
ותלמידיהם כענין: והוא כהן לא-ל עליון”.	עכ”ל.	אז	תתן	על	חשבון	שנה	הבאה.	עשו	חשבון	כמה	
הוא	הולך	להרוויח	מהשדה	הזאת,	ועל	סמך	המעשר	של	שנה	הבאה	בקשו	שיתן.	הפוסקים	
בזמננו	כותבים	שאם	האדם	גמר	את	המעשרות,	והוא	רוצה	לתת	על	סמך	העתיד,	הוא	יכול,	כך	
אמר	ראש	הישיבה	)שו”ת	מקור	נאמן	ח”ב	סי’	תשל”ו-תשל”ז(,	וכך	אמרו	עוד	פוסקים.	ונראה	להביא	
סייעתא	יפה	לדבר	הזה	מכאן,	כך	נראה	להסביר	את	מעשיו	של	יצחק	אבינו.	ידוע שהרמב”ם 
ע”ה כותב )ריש	פרק	ט’	מהלכות	מלכים( שיצחק אבינו תיקן את העניין של המעשרות,	ויש	מקשים	
ם - “ויתן לו מעשר מכל” )בראשית	י”ד,	כ’(.	 על	הדברים	האלו.	הרי כתוב שאברהם אבינו נתן לשֵׁ
אם	כן	ראינו	שכבר	אברהם	אבינו	נתן	מעשר.	זו	קושיא	של	הראב”ד	שם,	והמפרשים	מתרצים	
תירוצים	שונים.	ויתכן	שאברהם	אבינו	נתן	מעשר,	אבל	הוא	נתן	מעשר	רק	לעצמו,	ואילו	יצחק	
אבינו	תיקן	מעשרות,	דהיינו	שלימד	גם	את	האחרים	לעשות	מעשרות.	ואח”כ	ראיתי	שכך	תירץ	
המגדל	עוז	שם.	אומר	מרן	ראש	הישיבה	)חומש	בית	נאמן	ח”ב	עמ’	י”ז(	שבזה	נבין	דבר	מתוק	ונפלא.	
אנחנו רואים שעשיו שואל את אבא שלו, היאך מעשרים את התבן ואת המלח? ולכאורה למה הוא 
לא שאל אותו על מצוה אחרת מתרי”ג מצוות, למה שאל דוקא איך מעשרים את המלח?	אלא	
שעשיו	אמר,	את	כל	המצוות	אני	לא	צריך	לשאול,	אני	גדלתי	בבית	דתי...	האם	אתה	בא	ללמד	
אותי?!	הכל	אני	יודע.	אבל	מעשרות	זה	דבר	שעכשיו	יצחק	תיקן,	זו	מצוה	חדשה,	אני	לא	יודע	
אותה,	רק	כאן	חסר	לי...	ולכן	בזה	אני	רוצה	לשאול	שאלות.	כך	מסביר	מרן	ראש	הישיבה.	מתוק	
מדבש!	שואלים המפרשים, מה השאלה איך מעשרים את התבן והמלח, למה רק בתבן ומלח 
אתה לא יודע איך עושים מעשר, מה מיוחד בתבן ומלח16? כמו	שאתה	עושה	מעשר	מתפוזים,	
וכמו	שאתה	מעשר	מחיטה,	תעשר	גם	את	המלח?	כמדומני	ששמעתי	ממו”ר	חסידא	קדישא	
ופרישא	רבי ינון חורי ע”ה )זכותו	תעמוד	לנו	ולכל	ישראל	אמן(	שאמר	כך,	עשיו	היה	“פלפל”,	היה	
ממולח	וחריף,	אמר,	אם	יש	לך	למשל	100	ק”ג	של	תבואה	שצמחה,	אתה	אומר,	אני	עושה	מעשר	
10	ק”ג.	אבל	זה	לא	בדיוק,	למה?	כי	בשביל	שיהיה	לך	100	ק”ג,	אתה	זרעת	קילו	באדמה.	א”כ	
כאשר	אתה	עושה	מעשר	ממאה	קילו,	אתה	נותן	בעצם	יותר	ממעשר,	כי	חוץ	מהרווח	יש	לך	גם	
את	הקרן.	ועשיו	אמר	במלח	הסתבכתי,	למה?	כי	במלח	אין	קרן,	לוקחים	מים	מייבשים	אותם	
ויש	מלח,	זה	הכל	רווח	נטו,	אם	כן	צריך	לתת	יותר	ממעשר,	מעשר	פלוס.	איפה	הבונוס	פה?	
איפה	ה”פריים”?...	זה	מה	שקשה	לי.	ותבן	גם	כן	אני	לא	יודע	איך	מעשרים,	למה?	כי	בחיטה	
זורעים	גרעין	ויוצא	ממנו	הרבה	גרעינים,	אבל	את	התבן	לא	זרענו,	כי	זרענו	חטה	ויצא	בנוסף	
לחטה	גם	תבן,	זה	עוד	בונוס.	זה	משהו	חדש	שלא	נזרע,	עליו	איך	עושים	מעשר?	זה	הקושי	

שהיה	לו	איך	מעשרים	את	התבן	והמלח,	זה	לא	מעשר	רגיל.	זה	
מעשר	מיוחד.	איך	מעשרים	על	דבר	כזה?	כך	שמעתי	מרבי	ינון	
חורי	ע”ה	)אולי	בשם	המפרשים,	ואולי	הדברים	האלה	שלו(	שזו	בעצם	

הייתה	שאלתו	של	עשיו	הרשע.	

אשה כשרה וצדיקה
והנשים	של	עשיו	-	“ותהיינה מורת רוח” )בראשית	כ”ו,	ל”ה(,	כל	טז. 

הנשים	שלו	נשים	רשעיות.	כמה חשוב שאדם יקח אשה צדקת 
כמו רבקה.	ראיתי	שהרב יניב נסיר שיחיה,	הביא	פעם	בעלון	שלו,	
דבר	מתוק	מדבש.	הביא	מעשה	ממרן	ראש	הישיבה,	שפעם	בא	
אליו	איש	אחד,	ואמר	לו:	כבוד	הרב,	מה	אומר	ומה	אדבר,	אשתו	
לא	יפה,	והוא	לא	יודע	מה	לעשות.	שאל	אותו	ראש	הישיבה:	תגיד	
לי	איך	היחסים	ביניכם?	אמר	לו:	הרב,	הם	מעולים,	היא	מכבדת	
אותי	כמו	שצריך,	טורחת	בשבילי,	בזה	אין	על	מה	לדבר.	הרב	
הוסיף	לשאול:	האם	היא	מכבסת	לך	את	הבגדים?	ענה	לו:	היא	
מכבסת	ומגהצת.	האם	היא	מכינה	לך	אוכל?	אמר	לו:	הרב,	היא	
מכינה	אוכל	מאד	טוב,	כל	פעם	שאני	מגיע	הביתה	האוכל	מוכן,	
אין	דברים	כאלה.	שאל	אותו	הרב:	ואיך	היחס	שלה	אליך?	אמר	
לו:	הרב,	עם	כל	האהבה,	עם	כל	הלב,	לא	על	זה	שאלתי.	יש	לי	
בעיה	אחרת	כבוד	הרב,	היא	לא	יפה.	מה	ראש	הישיבה	ענה	לו?	
אמר	לו:	אתה	מכיר	את	החנות	“פוטו	ציון”17	בבני	ברק?	אם	אתה	

16.  שמעתי	פעם	ממורי	ורבי	הרב ינון חורי ע”ה,	שאמר	על	הפסוק	
“שפטני	אלקים	וריבה	ריבי	מגוי	לא	חסיד	מאיש	מרמה	ועולה	תפלטני”	
)תהלים	מ”ג	א’(.	“מגוי	לא	חסיד”	ראשי	תיבות:	מלח.	זה	עשיו	הרשע	
שעשה	את	עצמו	כמו	חסיד,	כאילו	הוא	עושה	מעשרות,	אבל	זה	לא	

נכון	הוא	“גוי	לא	חסיד”.	
יצחק ע”ה	רצה	לתת	את	הברכות	לעשיו.	ולכאורה	גם	אם	נאמר	שהוא	
לא	ידע	שעשיו	רשע,	וחשב	שעשיו	בסדר,	אבל	יעקב	אבינו	ודאי	היה	
יותר	בסדר,	למה	לא	תתן	לו?	אלא	יתכן	לפרש	שיצחק	חשש	שאם	
יעקב	יהיה	עשיר,	במקום	ללמוד,	הוא	ילך	להיות	פלאח	-	עובד	אדמה,	
לכן	אמר	ניתן	את	הברכות	לעשיו	והוא	יעבוד	ויתן	את	המעשרות	שלו	
ליעקב,	וכך	שניהם	יסתדרו.	אבל	רבקה	אמנו	ידעה	שהם	לא	יסתדרו,	

כי	עשיו	יאכל	אותו	בלי	מלח...	
17.  בזמנו	זו	הייתה	“החנות”.	מי	שיודע	זו	היתה	החנות	הראשונה	
של	צילום	ותמונות	בבני	ברק,	זה	היה	משהו	מיוחד.	היום	לכל	אחד	

יש	לו	מצלמה	בבית,	אבל	בעבר	זה	היה	נדיר.

הולך	לשם	כי	אתה	רוצה	לקנות	לסלון	שלך	תמונה	של	הרב	עובדיה,	ופוטו	ציון	מראה	לך	תמונה	
גדולה,	והיא	יפה	ומזהירה	ממש,	תמונה	שהרב	עובדיה	רוכן	על	הספרים	שלו	וכותב	וכולו	מרוכז.	
ומראה	לך	תמונה	שנייה	שהרב	עובדיה	בכותל	ומתפלל	בדבקות,	איזו	תמונה	יפה!	ומראה	לך	
תמונה	שלישית,	שהיא	במקום	קצת	חשוך,	קצת	לא	מואר,	תמונה	לא	הכי	מוצלחת,	אבל	אתה	
מסתכל	טוב,	ואתה	לא	מאמין,	אתה	נמצא	בתוך	התמונה!	ממש	צמוד	ליד	הרב	עובדיה,	מה	אתה	
אומר?	איזה	תמונה	אתה	לוקח?	הראשונה	או	השנייה	או	השלישית?	אמר	לו	כבוד	הרב,	בטח	
שאת	השלישית.	אמר	לו	מרן	ראש	הישיבה:	אני	חושב	שלא	הבנת,	אני	חוזר	עוד	פעם,	התמונה	
הראשונה	יפה	ומבריקה	עם	הבגדים	של	הרב	והוא	כותב,	והתמונה	השניה	שהרב	בכותל	מתפלל	
בדבקות.	והשלישית	חשוכה,	לא	מוארת,	מעומעמת,	אבל	אתה	בפנים.	מה	אתה	לוקח?	אמר	לו:	
כבוד	הרב,	מה	השאלה?	אמרתי	כבר	פעם	ראשונה,	את	התמונה	השלישית.	אמר	לו	הרב:	אבל	
למה?	הרי	היא	תמונה	לא	כל	כך	יפה?	אמר	לו:	אבל	אני	בפנים,	אני	מגדיל	אותה	על	כל	הקיר	
בסלון!	אמר	לו	מרן	ראש	הישיבה:	כן	יפה	לא	יפה,	אבל	אתה	בפנים,	אתה	נמצא	בלב	שלה!	לא	
תחליף	את	זה	לעולם!	אתה	בפנים.	אלו	החיים	הכי	יפים	ומתוקים,	אין	לזה	תחליף.	כך	אמר	
לו	מרן	ראש	הישיבה	ה’	יאריך	ימיו	בטוב	אמן.	הוא	נישק	את	ידי	ראש	הישיבה	שליט”א	ואמר	
צריך ללמוד מזה הרבה מוסר. לא הדברים  לו:	כמה	שזה	אמת,	זה	היופי	והזוהר	של	החיים!!	
החיצונים, אלא העיקר זה הלב והיחס הטוב. וכמה שאדם יתן יותר אהבה, אדם מקבל אהבה. 
וזה מה שבורא עולה מצוה אותנו. האדם מצווה לאהוב את אשתו, האדם מצווה לאהוב את בניו, 

ולתת להם את התורה והיראת שמים, כי אהבה אמתית זה שיהיה לך בית בקדושה ובטהרה.

יהי	רצון	שכל	הדברי	תורה	שאמרנו	היום	יהיו	לזכות	כל	החיילים,	וכל	אנשי	כוחות	הבטחון,	יז. 
הקב”ה	ישמור	על	כולם,	ועל	השבויים	ביד	זרים,	כל	עמך	בית	ישראל,	שהקב”ה	יחזיר	את	כולם	
בריאים	ושלמים	במהרה	לביתם,	וזכות	התורה	הקדושה	תגן	בעדם	אלף	המגן.	התורה הקדושה 
יש לה כח עצום וחזק להחזיר את כולם לביתם בריאים ושלמים. ויעשו רצון ה’ כרצונו.	ונשלח	
מכאן	תפלה	מעמקי	הלב	לבורא	עולם,	שישלח	רפואה	שלמה	והחלמה	מהירה	למורנו	ורבנו	מרן 
ראש הישיבה רבי מאיר נסים בן כמסאנה,	הקב”ה	יאריך	ימיו	בטוב	ושנותיו	בנעימים,	ועצמותיו	

יחליץ,	ונזכה	במהרה	לגאולה	שלמה	במהרה	בימינו,	אמן	ואמן.

יברך	את	כל	הקהל	הקדוש	הזה	 ויעקב,	הוא	 יצחק	 מי	שבירך	אבותינו	הקדושים	אברהם	
שנמצאים	כאן,	וששומעים	בבית,	הקב”ה	ימלא	לכל	אחד	ואחד	כל	משאלות	לבו	לטובה,	יזכו	
לראות	נחת	דקדושה	מכל	יוצאי	חלציהם,	באושר	ועושר,	בבריאות,	בשלום	ושלוה	ושמחה,	

וכן	יהי	רצון	ונאמר	אמן.

תוכל	ליהנות	מידי	שבוע	משיעור	שבועי	בהלכות	אקטואליות	של	הגאון	הרב	מצליח	חי	מאזוז	
שליט"א	הנמסר	מידי	יום	ראשון	ברדיו	קול	ברמה	בשעה	12	בצהריים	ומודפס	בגליון	הלכות	
h alacha@455.co.il	:ל	בקשה	שלחו	בדוא"ל.	העלון	את	המקבלים	לאלפים	להצטרפות	מעשיות.
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לְצַעֲרֵנוּ שָׁמַעְתִּי בְּמוֹצָאֵי שַׁבָּת 

]פָּרָשַׁת וַיֵּרָא[ שְׁמוּעָה לֹא טוֹבָה 

עַל הַבָּחוּר הַטּוֹב בְּיוֹתֵר שֶׁהָיָה 

לָנוּ בַּיְּשִׁיבָה )כִּסֵּא רַחֲמִים(. הוּא 

בָּא מֵהָרִאשׁוֹנִים שֶׁבָּאוּ לַיְּשִׁיבָה 

בִּשְׁנַת תשל”א, וְעַד הַיּוֹם הֶעֱמִיד 

תַּלְמִידִים וְלִמֵּד אוֹתָם עִיּוּן. זֶה 

רַבִּי נִסִּים אַרְבִּיב זֵכֶר צַדִּיק לִבְרָכָה. אָדָם מְיֻחָד הָיָה, הָיָה מְלַמֵּד 

פְּשָׁט, וְהָעִיּוּן שֶׁלּוֹ זַךְ וְנָקִי. כְּשֶׁאַתָּה מִסְתַּבֵּךְ בְּאֵיזֶה תּוֹסְפוֹת, 

יָפִים,  הָיָה כוֹתֵב חִדּוּשִׁים  אֵלָיו וְהוּא מַסְבִּיר אוֹתוֹ.  קוֹרְאִים 

אֲבָל לֹא הָיָה כוֹתֵב תָּמִיד, רַק בַּשָּׁנִים הָרִאשׁוֹנוֹת שֶׁלָּמַד אֶצְלִי. 

אָמַרְתִּי לוֹ: תַּעֲשֶׂה סֵפֶר, תִּקְרָא לוֹ "אוֹר הַנֵּר". הַנֵּר פֵּרוּשׁוֹ "הַקָּטָן 

נִסִּים אַרְבִּיב". הוּא מֵהָעֵדָה הַטְרִיפּוֹלִיטָאנִית. אָמַר לִפְנֵי כַמָּה 

חֳדָשִׁים לְמִישֶׁהוּ שֶׁיָּמָיו סְפוּרִים, וְהִנֵּה הֶחֱזִיק מַעֲמָד עַד חֶשְׁוָן. 

בְּלֵיל שַׁבָּת הִתְעוֹרֵר )הוּא הָיָה בְלִי הַכָּרָה( וְעָשׂוּ לוֹ סְעֻדַּת שַׁבָּת, 

וְשָׁרוּ שִׁירֵי שַׁבָּת, וּבַבּקֶֹר לֹא קָם. זֶהוּ. הִגִּיעַ זְמַנּוֹ. 

זֶה תַלְמִיד חָכָם גָּדוֹל שֶׁהִפְסַדְנוּ אוֹתוֹ. הִפְסַדְנוּ אֶת רַבִּי משֶֹׁה לֵוִי 

שֶׁהָיָה גְאוֹן עוֹלָם, הָיָה פוֹסֵק, הָיָה לַמְדָן, וְהָיָה חָכָם. וְהִפְסַדְנוּ 

גַּם אֶת רַבִּי משֶֹׁה חוֹרֵב שֶׁהָיָה זוֹכֵר כָּל הַתַּלְמוּד בְּעַל פֶּה! אִי 

הָלַךְ  פַּעַם  דַּף.  אַחַר  דַּף  אַחַר  דַּף  אַחַר  דַּף  לְהַאֲמִין,  אֶפְשָׁר 

לְצָרְפַת וּבִקְשׁוּ מִמֶּנּוּ לָתֵת שִׁעוּר, נָתַן שִׁעוּר וְהָיָה אוֹמֵר: דַּף 

פְּלוֹנִי עַמּוּד פְּלוֹנִי, סִימָן פְּלוֹנִי וְכוּ'. )גליון 382 אותיות ד’ וה’(.

וַיַּגִּדוּ לוֹ עַל אדֹוֹת הַבְּאֵר אֲשֶׁר חָפָרוּ   ”וַיָּבאֹוּ עַבְדֵי יִצְחָק 

וַיִּקְרָא אתָֹהּ שִׁבְעָה“ )שם פסוקים  וַיּאֹמְרוּ לוֹ מָצָאנוּ מָיִם. 

ל“ב-ל“ג(. לָמָּה קָרָא אוֹתָהּ ”שִׁבְעָה“? יֵשׁ אוֹמְרִים עַל שֵׁם 

יֵשׁ  אֲבָל  לְאָחִיו )שם פסוק ל“א(.  אִישׁ  שֶׁנִּשְׁבְּעוּ  הַשְּׁבוּעָה 

פֵּרוּשׁ אַחֵר שֶׁל מהראנ“ח – רַבִּי אֵלִיָּהוּ בֶּן חַיִּים שֶׁחִבֵּר סֵפֶר 

עַל הַתּוֹרָה, וְאָמַר כְּלָל, שֶׁלֹּא אוֹמְרִים ”כָּל“ רַק עַל שְׁלֹשָׁה, 

וְעַל שְׁנַיִם לֹא אוֹמְרִים ”כָּל“ )ויש מקור לזה בתוספות )כתובות 

דף ח‘ ע“א ד“ה שהכל((, וְלָמָּה? כִּי לֹא אוֹמְרִים ”כֻּלָּם אָמְרוּ“ 

בְּשָׁעָה שֶׁיֵּשׁ בְּסַךְ הַכּלֹ שְׁנַיִם, כִּי אָז תַּגִּיד ”שְׁנֵיהֶם אָמְרוּ“. 

וְלָכֵן כָּאן שֶׁכָּתוּב שֶׁיִּצְחַק חָפַר אֶת ”כָּל הַבְּאֵרתֹ אֲשֶׁר חָפְרוּ 

עַבְדֵי אָבִיו בִּימֵי אַבְרָהָם אָבִיו“, וְ“כָל“ הַבְּאֵרוֹת זֶה לֹא פָּחוֹת 

מִשְּׁלֹשָׁה, אִם כֵּן חָפַר שְׁלֹשָׁה, וְאַחַר כָּךְ חָפַר אֶת: ”עֵשֶׂק“ 

”שִׂטְנָה“ וּ“רְחבֹוֹת“, וְזֶה כְבָר שֵׁשׁ. וְאַחַר כָּךְ חָפַר אֶת הַבְּאֵר 

הַשְּׁבִיעִית.  כִּי הִיא  ”וַיִּקְרָא אֹתָהּ שִׁבְעָה“  וְלָכֵן  הַשְּׁבִיעִית, 

)גליון 283 אות י"א(.

מי עשה גמ"ח עם עצמו? 
תשובה לחידה נמצאת בעלון הנוכחי. 

ילדי גאלהילדי גאלה
ם י ד ל י ל ן  מ א נ ת  י ב

מתוך שיעוריו של רבנו מרן ראש הישיבה שליט"א

 לתרומות וחיזוק העלון הקדוש  בנק דיסקונט סניף 128 מס' חשבון 703575   

לע"נ גאולה בת הרבנית אסתר מאזוז ע"ה מי בתמונה?
גליון
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עורך: הרה"ג ר'
שמואל עידאן שליט"א

]רִבִּי א. יֵשׁ מִשְׁנָיוֹת עַתִּיקוֹת מְאדֹ שֶׁלֹּא רַבִּי
יְהוּדָה הַנָּשִׂיא – רַבֵּנוּ הַקָּדוֹשׁ[ כָּתַב אוֹתָם,
רְאָיָה לַדָּבָר, בְּסוֹף מַסֶּכֶת אֶלָּא הָיוּ עוֹד לְפָנָיו.
כָּתוּב: "אָמַר רִבִּי יוֹסֵי, כֵּלִים )פרק ל' משנה ד'(
בְּטֻמְאָה וְיָצָאת כֵּלִים שֶׁנִּכְנַסְתְּ )מַסֶּכֶת( אַשְׁרַיִךְ
כִּי רַבִּי, לִפְנֵי הָיָה יוֹסֵי רִבִּי וַהֲרֵי בְּטָהֳרָה",
הוּא הָיָה תַלְמִידוֹ שֶׁל רִבִּי עֲקִיבָא, וְעַד רַבִּי
יֵשׁ שְׁנַיִם-שְׁלֹשָׁה דּוֹרוֹת, אָז אִם כֵּן מַה זֶּה
עֲרוּכוֹת הָיוּ הַמַּסֶכְתּוֹת אֶלָּא כֵּלִים"? "אַשְׁרַיִךְ
סִדֵּר אוֹתָם: כְּבָר לִפְנֵי כֵן, וְרַבֵּנוּ הַקָּדוֹשׁ רַק
כָּאן רִבִּי מֵאִיר אוֹמֵר וְכָאן רִבִּי יְהוּדָה אוֹמֵר
וְכַדּוֹמֶה, אֲבָל עִקְּרֵי הַמִּשְׁנָיוֹת הָיוּ כְּתוּבִים.

)גליון 81 הערה 39(.

מָתוֹק. כָּךְ  כָּל  אֱלֹקַי",  "לְמַעַנְךָ  הַפִּיּוּט  ב.
לִי יָדוּעַ וְלֹא בְּקוֹדָה, בֶּן דָּוִד רַבִּי הַמְחַבֵּר
זַצַ"ל הָיָה אוֹמֵר עוֹבַדְיָה מָתַי חַי. מָרָן הָרַב

אֶת הַפִּיּוּט הַזֶּה כָּל לַיְלָה בָּאַרְבָּעִים יוֹם שֶׁל
אוֹתוֹ שֶׁאוֹמְרִים שֶׁכָּתוּב וַאֲפִלּוּ הַסְּלִיחוֹת,
רַק בַּעֲשֶׂרֶת יְמֵי תְשׁוּבָה. הַמִּלִּים שָׁם כָּל כָּךְ
בֶּאֱמוּנָה וּבָרִיא, פָּצוּעַ טָהוֹר מִלֵּב יוֹצְאוֹת 
וְחןֹ וְטִבְעִית. "וַעֲשֵׂה לְטוֹבָה אוֹת,  פְשׁוּטָה 
נְפָשׁוֹת עֲצוּבוֹת, לְמֵי יֶשַׁע צְמֵאוֹת", צְמֵאוֹת
לְמַיִם שֶׁל יְשׁוּעָה. הַבַּקָּשָׁה הַזּאֹת נִתְמַלְּאָה
הַיְשׁוּעוֹת אֶת רוֹאִים וְהַיּוֹם שָׁנִים, אַחֲרֵי מֵאוֹת
בְּעֶזְרַת ה', בְּלִי שׁוּם סָפֵק בָּעוֹלָם. )גליון 128

הערה 1(.

ג. רַבִּי סָאסִי הַכּהֵֹן הָרַב הָרָאשִׁי בְּגֶ'רְבָּא הָיָה
חָכָם גָּדוֹל, וְנִפְטַר בִּשְׁנַת תרס"ה. בְּגֶ'רְבָּא הָיוּ
אוֹמְרִים: אִם אַתָּה רוֹצֶה לִלְמדֹ עִיּוּן תִּלְמַד
יִצְחָק זְכוּת כֹּהֵן: סָאסִי רַבִּי שֶׁל  בַּסְּפָרִים
עַל מַסֶּכֶת גִּטִּין, בִּרְכַּת ה' עַל מַסֶּכֶת בְּרָכוֹת
וּמַסֶּכֶת שַׁבָּת, וְשׁוּ"ת זֶרַע דָּוִד. )שם הערה 30(.

עֲבֵרוֹת שֶׁבֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ
"עֲבֵרוֹת שֶׁבֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ, אֵין יוֹם הַכִּפּוּרִים מְכַפֵּר עַד שֶׁיְּרַצֶּה אֶת חֲבֵרוֹ" )שלחן

ערוך סימן תר"ו סעיף א'(. לֹא כְמוֹ אֻמּוֹת הָעוֹלָם שֶׁאָדָם יָכוֹל לַעֲשׂוֹת כָּל עֲבֵרָה שֶׁיִּרְצֶה,

וְצָרִיךְ לְשַׁלֵּם וְאַחַר כָּךְ הוֹלֵךְ לְראֹשׁ הַדָּת שֶׁלָּהֶם – הַכּמֶֹר, וּמְסַפֵּר לוֹ עַל הָעֲבֵרָה,

כֶּסֶף לְפִי "מְחִירוֹן" שֶׁעַל כָּל עֲבֵרָה תְּשַׁלֵּם כָּךְ וְכָךְ, אִם זוֹ עֲבֵרָה גְדוֹלָה צָרִיךְ הַרְבֵּה

הַתּוֹרָה אֲבָל הָעֲבֵרוֹת. לְפִי הַכּלֹ וְכוּ', כֶּסֶף פָּחוֹת צָרִיךְ קְטַנָּה עֲבֵרָה זוֹ אִם כֶּסֶף,

מְחִילָה, וְאַל תְּשַׂחֵק בָּזֶה. בֶחָבֵר שֶׁלְּךָ עָלֶיךָ לְבַקֵּשׁ מִמֶּנּוּ אוֹמֶרֶת הָפוּךְ: אִם פָּגַעְתָּ

אָדָם אוֹמֵר בְּשֵׁם רַבִּי שְׁמוּאֵל גַּרְמִיזָאן, שֶׁאִם )הלכות יום הכיפורים שם( חָדָשׁ פְּרִי הָרַב

עוֹבֵר עֲבֵרָה בֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ, יֵשׁ לוֹ שְׁתֵּי עֲבֵרוֹת: בֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ וּבֵין אָדָם לַמָּקוֹם, 

וְכַדּוֹמֶה, וְאִם לָמָּה? כִּי הַתּוֹרָה אָמְרָה "לֹא תַעֲשׁקֹ" )ויקרא י"ט י"ג(, "לֹא תִגְזלֹ" )שם(

גַם בִּכְבוֹד הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא. וְלָכֵן אִם בֶחָבֵר אֶלָּא פָגַעְתָּ כֵּן בְּכָל זֶה לֹא רַק פָּגַעְתָּ

לֹא תְּבַקֵּשׁ מְחִילָה מֵחֲבֵרְךָ, הֲרֵי גַם הַחֵלֶק שֶׁבֵּינְךָ וּבֵין הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא לֹא נִמְחַל,

וְלָכֵן אֲפִלּוּ אִם תַּעֲשֶׂה כָּל הַוִּדּוּיִּים וְתִבְכֶּה וְתוֹרִיד דְּמָעוֹת כַּמַּיִם, הֲרֵי אַתָּה צָרִיךְ קדֶֹם

כּלֹ לְבַקֵּשׁ מְחִילָה מֵחָבֵר שֶׁלְּךָ.

וְלֹא רַק עַל מַעֲשֶׂה אֶלָּא גַם עַל דִּבּוּר שֶׁל עֶלְבּוֹן, כִּי לִפְעָמִים עַל מִלָּה אַחַת סוֹבְלִים

וְלִפְעָמִים עֶלְבּוֹן נִשְׁאָר ה' יְרַחֵם. אָדָם יִזָּהֵר בָּזֶה, כִּי הַמַּעֲלִיב אֶת חֲבֵרוֹ זֶה לֹא קַל.

בְּלִבּוֹ שֶׁל אָדָם, וְאַחֲרֵי כַמָּה שָׁנִים הוּא זוֹכֵר אֶת זֶה, לָכֵן אַל תַּעֲלִיב אֶת חֲבֵרְךָ אֶלָּא

תִשְׁקלֹ כָּל מִלָּה, וְאִם הֶעֱלַבְתָּ תְבַקֵּשׁ מִמֶּנּוּ מְחִילָה.

שֶׁהָיָה לוֹ "מִלְּתָא בֵּי טַבָּחָא", כְּלוֹמַר יֵשׁ סִפּוּר עַל רַב )יומא דף פ"ז עמוד א'( בַּגְּמָרָא

עָלָיו. אָז רַב אָמַר: 'בּוֹא נֵלֵךְ הָיְתָה לוֹ "תַּקְרִית" עִם אֵיזֶה טַבָּח, וְהַטַּבָּח הָיָה מְדַבֵּר

וְשָׁאַל אוֹתוֹ: "אֵיפהֹ הָרַב הוֹלֵךְ?" אָמַר לוֹ: שֶׁל רַב תַלְמִידוֹ הוּנָא רַב בָּא אִתּוֹ'. וְנִתְפַּיֵּס

"לְהִתְפַּיֵּס עִם הַטַּבָּח", אָמַר לוֹ: "אָזֵיל אַבָּא לְמִקְטַל נַפְשָׁא". הַמִּלָּה "אַבָּא" זֶה לְשׁוֹן

לֹא יִנְהַג כַּשּׁוּרָה וְיֵעָנֵשׁ, כָּבוֹד, כְּלוֹמַר מוֹרִי וְרַבִּי הוֹלֵךְ לַהֲרגֹ נֶפֶשׁ ]כִּי הֵבִין שֶׁהַטַּבָּח

כַּמְתאַֹר לְפָנֵינוּ[ אָמַר לוֹ רַב: "לָמָּה לַהֲרגֹ נֶפֶשׁ? אֲנִי מִתְפַּיֵּס אִתּוֹ". וְהִנֵּה כְּשֶׁרַב הִגִּיעַ

זִיל", כְּלוֹמַר לֵךְ מִכָּאן, אֲנִי לְשָׁם, הַטַּבָּח שֶׁהָיָה טִפֵּשׁ רָאָה אוֹתוֹ וְאָמַר לוֹ: "אַבָּא אַתְּ

לֹא צָרִיךְ אוֹתְךָ. רַב רָאָה שֶׁאִי אֶפְשָׁר לְהִסְתַּדֵּר אִתּוֹ, חָזַר הַבַּיְתָה. אַחַר כָּךְ הַטַּבָּח

אֶת הָאֵיבָרִים שֶׁל הַבְּהֵמָה, וּפִתְאוֹם לָקַח אֶת הַ"קּוֹפִיץ" שֶׁזֶּה הַסַּכִּין שֶׁלּוֹ, כְּדֵי לַחְתּךְֹ

עַצְמוֹ. )בְּמַעֲשֶׂה זֶה נִקְרָא רַב בְּשֵׁם "אַבָּא", הַקּוֹפִיץ קָפַץ עָלָיו וְנִכְנַס לַגָּרוֹן שֶׁלּוֹ וְהָרַג אֶת

)עי' חולין ל"ח ע"א רש"י הַמִּלָּה "אַבָּא" יֵשׁ לָהּ שְׁנֵי פֵרוּשִׁים, רַשִׁ"י בְּכָל מָקוֹם מְפָרֵשׁ שֶׁזֶּה לְשׁוֹן כָּבוֹד

)שם בד"ה אצטריך( כָּתְבוּ שֶׁזֶּה שְׁמוֹ הַפְּרָטִי שֶׁל רַב. וְהַגְּמָרָא כָּאן הֵבִיאָה ד"ה לאבא, ועוד(, וְהַתּוֹסְפוֹת

אַבָּא לְמִקְטַל נַפְשָׁא" הוּא הִתְכַּוֵּן לוֹמַר אֶת זֶה שׁוּרָה אַחַר שׁוּרָה, אָז כַּאֲשֶׁר רַב הוּנָא אָמַר לְרַב "אָזֵיל

בִּלְשׁוֹן כָּבוֹד: הָרַב שֶׁלִּי, שֶׁהֲרֵי רַב הוּנָא תַלְמִידוֹ וְלֹא יָכוֹל לִקְראֹ אוֹתוֹ בִשְׁמוֹ, וְאִלּוּ אַחַר כָּךְ כְּשֶׁהֶחָצוּף

הַזֶּה אָמַר "אַבָּא אַתְּ", הוּא הִתְכַּוֵּן עַל הַשֵּׁם הַפְּרָטִי שֶׁלּוֹ. וְיָכוֹל לִהְיוֹת שֶׁיֵּשׁ בָּזֶה שִׁנּוּי קָטָן בַּבִּטּוּי שֶׁל

הַמִּלָּה, שֶׁאִם אוֹמְרִים "אָבָא" בְּבֵי"ת רְפוּיָה זֶה לְשׁוֹן כָּבוֹד, וְאִם אוֹמְרִים "אַבָּא" בְּבֵי"ת דְּגוּשָׁה זֶה שֵׁם

פְּרָטִי. ואכמ"ל(. מִכָּאן אַתָּה לוֹמֵד שֶׁמִּי שֶׁלֹּא פָגַע אֵינוֹ חַיָּב לְבַקֵּשׁ מְחִילָה, אֶלָּא רַק

שֶׁהַפּוֹגֵעַ בִּלְבַד. וְאִם יֵשׁ סָפֵק מִי פָּגַע, אָז שֶׁיְּבַקְּשׁוּ שְׁנֵיהֶם מְחִילָה )וְאִם אַתָּה יוֹדֵעַ הַפּוֹגֵעַ

לֹא יְבַקֵּשׁ מְחִילָה, אָז תֵּשֵׁב בַּבַּיִת וְתאֹמַר: "הֲרֵינִי מוֹחֵל לִפְלוֹנִי עַל מַה שֶּׁעָשָׂה לִי בַּשָּׁנָה הַזּאֹת"(. )גליון

82 אותיות ט' – י"ב והערה 15(.

 הַגָּאוֹן הַקָּדוֹשׁ רַבֵּנוּ חַיִּים חוּרִי מְלַמֵּד זְכוּת
רִבּוֹן וְאוֹמֵר: יִשְׂרָאֵל, עַל זְכוּת מְלַמֵּד זַצַ"ל חוּרִי חַיִּים רַבִּי הָיָה נִדְרֵי", "כָּל אַחֲרֵי

הָעוֹלָמִים, תִּרְאֶה אֵיךְ אַחֲרֵי גָּלוּת אֲרֻכָּה כָּזאֹת, מוֹכְרִים אֶת סֵפֶר כָּל נִדְרֵי בִּמְחִיר גָּבוֹהַּ

אוֹתוֹ הַבַּיְתָה, אֶלָּא רַק מַעֲבִיר אוֹתוֹ מֵהַהֵיכָל מְאדֹ, וּמִי שֶׁקָּנָה אֶת הַסֵּפֶר לֹא לוֹקֵחַ

לַתֵּבָה, וְעַל זֶה הוּא מוּכָן לְשַׁלֵּם אַלְפֵי פְרָאנְקִים. זוֹ זְכוּת גְּדוֹלָה מְאדֹ. צָרִיךְ תָּמִיד

לְלַמֵּד זְכוּת עַל יִשְׂרָאֵל, בִּמְיֻחָד בְּיוֹם כִּפּוּר. )גליון 130 אות כ'(.

כַּדּוּרִים "קַלִּי-צוֹם", וַאֲנַחְנוּ מִשְׁתַּמְּשִׁים א. יֵשׁ
בָּהֶם. חָכָם אֶחָד )מובא בשדי חמד מערכת יום
אוֹמֵר שֶׁכֵּיוָן שֶׁהַתּוֹרָה הכיפורים סי' א' אות י"ח(

)ויקרא כ"ג נַפְשׁתֵֹיכֶם"  "וְעִנִּיתֶם אֶת  אָמְרָה 
כַּדּוּרִים לָקַחַת וְאָסוּר לְהִתְעַנּוֹת צָרִיךְ אָז ל"ב(,

כָּתַב זצ"ל  עוֹבַדְיָה הָרַב מָרָן  אֲבָל  כָּאֵלֶּה. 
תְּשׁוּבָה בָזֶה )בשו"ת יביע אומר ח"ט סימן נ"ד(, 
וְכָתַב שֶׁלֹּא כָךְ הַדִּין, וְהֵבִיא רְאָיָה מֵהַגְּמָרָא
וְאַל בְּשֵׁב זֶה כִּפּוּר שֶׁל שֶׁהָעִנּוּי ע"ב( ע"ד )יומא

לֶאֱכלֹ תַּעֲשֶׂה, כְּלוֹמַר תֵּשֵׁב וְאַל תּאֹכַל, אֲבָל
לִפְנֵי כֵן זֶה מֻתָּר. וְכִי יַעֲלֶה עַל הַדַּעַת שֶׁאָדָם
שְׁעָתַיִם-שָׁלֹשׁ הָאֲכִילָה אֶת לְהַפְסִיק צָרִיךְ
שֶׁיַּגִּיעַ עַד לֶאֱכֹל אֶפְשָׁר הֲרֵי כִּפּוּר?! לִפְנֵי
"קַלִּי-צוֹם" כַּדּוּרֵי לָקַחַת גַּם מֻתָּר וְלָכֵן הַזְּמַן,

אִם הֵם מְקִלִּים עָלֶיךָ אֶת הַצּוֹם.

נִפְלָא פִיּוּט  לָנוּ  יֵשׁ  הַכִּפּוּרִים  בְּלֵיל יוֹם  ב. 
יֵשׁ הַזֶּה הַפִּיּוּט תְּשׁוּקָתִי". אֵלִי "לְךָ מְאֹד,
וְאָרַבְתִּי "וְאָשַׁמְתִּי שֶׁאוֹמְרִים: וִדּוּי גַּם בּוֹ
מִלְּרַע, זֶה אֶת אוֹמְרִים הַמַּנְגִּינָה וּבִגְלַל וְכוּ'".
בְּעִבְרִית כִּי הַמַּשְׁמָעוּת, אֶת הוֹפְכִים וּמִמֵּילָא
אַתָּה וְאִם  וּמִלְּרַע,  לְמִלְּעֵיל  מַשְׁמָעוּת  יֵשׁ 
מַחְלִיף בֵּינֵיהֶם אַתָּה מְשַׁנֶּה אֶת הַמַּשְׁמָעוּת,
וְאָרַבְתִּי וּבָגַדְתִּי וְכָאן אִם תּאֹמַר "וְאָשַׁמְתִּי 
לֶאֱשֹׁם אַמְשִׁיךְ אֲנִי פֵּרוּשׁוֹ מִלְּרַע וּבָזִיתִי"
וְלֶאֱרבֹ וְלִבְגּדֹ וְלִבְזוֹת וְכוּ', וְלָכֵן צָרִיךְ לוֹמַר
אֶת לְכַוֵּן וְצָרִיךְ "וְאָשַׁמְתִּי וְאָרַבְתִּי" מִלְּעֵיל.
הַמַּנְגִּינָה שֶׁלֹּא תַּחְלִיף אֶת הַמַּשְׁמָעוּת. )גליון

32 אות ח', וגליון 82 אותיות כ"א וכ"ב(.

דבריו כשם משפחתו 
כחי ו הנ ן  בעלו נמצאת  לחידה  תשובה 

נא לשלוח התשובות עד יום שני בערב )חובה לציין שם וכתובת( תשובות ניתן לענות בקו בית נאמן  079-9270505 שלוחה 21

פתרונות מגליון קודם:
פתרון החידה: מי היה דודו של הגאון הקדוש רבי נחמן מברסלב? הגאון הקדוש רבי ברוך ממז'יבוז' )נכד רבנו הבעל שם טוב

הקדוש, נפטר בשנת תקע"ב(. הזוכה: מרדכי אליהו - ירושלים.

כבוד קדושת הגאון האדמו"ר הבית ישראל מגור זצ"ל )נפטר בשנת תשל"ז(. פתרון מי בתמונה:
הזוכה: אלי מליק - פתח תקוה.

תשובה ניתן לענות
בקו בית נאמן

079-9270505 שלוחה 23.

בין הפותרים נכונה יוגרל פרס
)חובה לציין שם וכתובת(

בית ההוראה בראשות מורנו הגאון הרב מצליח חי מאזוז שליט"א, שמחים לבשר לציבור על 
הוצאת הקונטרסים "פסקי הלכות"  ליקוט פסקי מרן ראש הישיבה
בהלכות הימים הנוראים וכן בהלכות השכמת הבוקר ציצית ותפלין.

הקונטרסים נכתבו ע"י יצחק מאזוז והוגהו ע"י מרן שליט"א

חידה

מי בתמונה? 

הַהֲלָכָה  ”אַתָּה חוֹנֵן“,  וְהִתְחִיל  בִתְפִלָּתוֹ  שֶׁטָּעָה  מִי  בּשַבָּת, 

הִיא שֶׁגּוֹמֵר אֶת הַבְּרָכָה שֶׁהִתְחִיל בָּהּ וְחוֹזֵר לִתְפִלַּת הַשַּׁבָּת 

)ש“ע סי‘ רס“ח ס“ב וס“ג(. לָמָּה? כִּי כָתוּב בַּגְּמָרָא )ברכות דף 

לְהִתְפַּלֵּל שְׁמוֹנֶה עֶשְׂרֵה  צָרִיךְ  הָיָה  הַדִּין  כ“א ע“א( שֶׁמֵּעִקַּר 

בְרָכוֹת גַּם בְּשַׁבָּת, אֶלָּא ”דְּלָא אַטְרְחוּהוּ רַבָּנָן“ – לֹא הִטְרִיחוּ 

אוֹתוֹ לְהִתְפַּלֵּל חַ“י בְּרָכוֹת, אֲבָל אִם הוּא כְבָר הִתְחִיל תְּפִלָּה 

שֶׁל חלֹ – הוּא גוֹמֵר אֶת אוֹתָהּ הַבְּרָכָה.

וְכָתַב הַטּוּר )שם( שֶׁהוּא הַדִּין בִּתְפִלַּת מוּסָף. אִם אָדָם הִתְחִיל 

בְּמוּסָף ”אַתָּה חוֹנֵן" – לְדַעַת הַטּוּר יִגְמרֹ אֶת הַבְּרָכָה הַזּאֹת. אֲבָל 

הָרַמְבָּ“ם )פ“י מהלכות תפלה ה“ז( כּוֹתֵב אַחֶרֶת. וְכָכָה גַם רַבֵּנוּ 

יוֹנָה )ברכות דף י“ג ע“א מדפי הרי“ף(, וְהַסְּמָ“ג )סי‘ י“ט(. לְדַעְתָּם 

יְדוּעָה(, אִם בִּמְקוֹם  )וְכָכָה הַהֲלָכָה  בִּתְפִלַּת מוּסָף פּוֹסֵק מִיָּד 

”תִּכַּנְתָּ שַׁבָּת רָצִיתָ קָרְבְּנוֹתֶיהָ“ אָדָם אָמַר: ”אַתָּה חוֹנֵן לְאָדָם 

דַּעַת“. אֵיפהֹ הַדַּעַת שֶׁלְּךָ?!... תְּבַטֵּל אֶת מַה שֶּׁאָמַרְתָּ, וְתַחֲזרֹ 

לְתִכַּנְתָּ שַׁבָּת. וּמָרָן בַּבֵּית יוֹסֵף כָּתַב שֶׁהָעִקָּר כְּמוֹ הָרַמְבָּ“ם 

וְרַבֵּנוּ יוֹנָה וְהַסְּמָ“ג שֶׁאִם הִתְחִיל בְּמוּסָף ”אַתָּה חוֹנֵן“, יַפְסִיק 

וְיַמְשִׁיךְ בִּתְפִלַּת מוּסָף. אֲבָל בַּשֻּׁלְחָן עָרוּךְ )שם ס“ב( מָרָן עָשָׂה 

אַחֶרֶת, כָּתַב סְתָם וְיֵשׁ ]כָּתַב בַּתְּחִלָּה דֵּעָה אַחַת בִּסְתָם, וְאַחַר 

כָּךְ כָּתַב שֶׁ"יֵּשׁ אוֹמְרִים" כְּהַדֵּעָה הַשְּׁנִיָּה[. בִּסְתָם כָּתַב כְּדַעַת 

הַטּוּר שֶׁגַּם בְּמוּסָף מְסַיֵּם אֶת הַבְּרָכָה, וּבְ“יֵשׁ אוֹמְרִים“ כָּתַב 

שֶׁגַּם בְּמוּסָף מַפְסִיק, וַהֲרֵי סְתָם וְיֵשׁ הֲלָכָה כִסְתָם, אָז מַה 

נַּעֲשֶׂה כָּאן? בַּבֵּית יוֹסֵף מָרָן פָּסַק כְּדַעַת הָרַמְבָּ“ם שֶׁבְּמוּסָף 

פּוֹסֵק, וְאִלּוּ בַּשֻּׁלְחָן עָרוּךְ כָּתַב שֶׁדַּעַת הַסְּתָם שֶׁגַּם בְּמוּסָף 

יַמְשִׁיךְ הָלְאָה? 

אָז הָאַחֲרוֹנִים אָמְרוּ שֶׁהַדִּין הוּא כְּמוֹ שֶׁכָּתַב בַּבֵּית יוֹסֵף מִטַּעַם

סְפֵק בְּרָכוֹת לְהָקֵל, יֵשׁ מַחֲלֹקֶת אִם יַמְשִׁיךְ אוֹ יַפְסִיק, אָז אִם 

אַתָּה  אֲבָל אִם  לְבַטָּלָה,  בְּרָכָה  מַמְשִׁיךְ – אַתָּה אוֹמֵר  אַתָּה 

מַפְסִיק – לֹא עָשִׂיתָ כְלוּם. לָכֵן תַּפְסִיק וְתַגִּיד ”תִּכַּנְתָּ שַׁבָּת“. 

מָרָן הָרַב עוֹבַדְיָה כָּתַב )חזו“ע שבת א‘ עמ‘ שמ“ח בהערה( שֶׁגַּם 

מָה שֶׁכָּתַב מָרָן בַּבֵּית יוֹסֵף, אֶפְשָׁר לוֹמַר שֶׁכָּכָה דַעְתּוֹ בַּשֻּׁלְחָן 

בַּשֻּׁלְחָן עָרוּךְ שֶׁבְּמוּסָף פּוֹסֵק,  מָרָן  עָרוּךְ. כְּלוֹמַר דַּעְתּוֹ שֶׁל 

אֲפִלּוּ שֶׁזֶּה סְתָם וְיֵשׁ. )וְהֵבִיא רְאָיָה לָזֶה מִשְּׂדֵי חֶמֶד. הַשְּׂדֵי חֶמֶד 

כָּתַב )כללי הפוסקים סימן‘ י“ג אות ט‘( שֶׁאִם כָּתַב מָרָן בַּבֵּית יוֹסֵף 

שֶׁהָעִקָּר כְּדַעַת הַיֵּשׁ אוֹמְרִים, אֲפִלּוּ שֶׁבַּשֻּׁלְחָן עָרוּךְ כָּתַב סְתָם וְיֵשׁ, 

הַהֲלָכָה הִיא כְמוֹ ”יֵשׁ אוֹמְרִים“. זֶה חִדּוּשׁ, בְּדֶרֶךְ כְּלָל יוֹדְעִים אַחֶרֶת, 

הַכְּלָל הַזֶּה שֶׁל שְׂדֵי חֶמֶד הוּא כְלָל תָּמוּהַּ, אֲנַחְנוּ יוֹדְעִים שֶׁסְּתָם וְיֵשׁ 

הֲלָכָה כִסְתָם, אֲבָל הַשְּׂדֵי חֶמֶד אָמַר אֶת זֶה, וְהָרַב אוֹמֵר שֶׁגַּם מָרָן רַבִּי 

חְוִיתָה הַכּהֵֹן זֵכֶר צַדִּיק לִבְרָכָה בְּסִפְרוֹ ”זִכְרֵי כְהֻנָּה“ )מערכת הזי“ן אות 

א‘( נוֹטֶה לַכְּלָל הַזֶּה. וּבֶאֱמֶת זֶה לֹא מֻכְרָח, מִזִּכְרֵי כְהֻנָּה לֹא מַשְׁמָע 

שֶׁהוּא מְקַבֵּל אֶת דַּעַת שְׂדֵי חֶמֶד, אֶלָּא לְהֵפֶךְ, הוּא חוֹלֵק עָלָיו. אֲבָל 

בֵּין כָּךְ וּבֵין כָּךְ בְּמוּסָף מַפְסִיק, לָמָּה? מִשּׁוּם סְפֵק בְּרָכוֹת לְהָקֵל. אִם 

לָכֵן  לְבַטָּלָה.  בְרָכָה  וְיַחְתּםֹ ”חוֹנֵן הַדַּעַת“, זוֹ  שֶׁיְּבָרֵךְ  אַתָּה אוֹמֵר לוֹ 

בְּמוּסָף אִם הִתְחִיל בְּ“אַתָּה חוֹנֵן“ יַפְסִיק(. 

כַוָּנָה הוּא  וּבְלִי  דַּעַת שַׁבָּת,  לְהִתְפַּלֵּל עַל  הִתְחִיל  אָדָם  אִם 

הִתְחִיל לוֹמַר תֵּבַת ”אַתָּה“ עַל מְנַת לְסַיֵּם ”אַתָּה חוֹנֵן“, וְהוּא 

שֶׁל  בִּתְפִלָּה  וְיַמְשִׁיךְ  יַפְסִיק  בִּלְבַד,  ”אַתָּה“  מִלַּת  אָמַר  רַק 

הַשַּׁבָּת, כִּי כַוָּנָתוֹ הָיְתָה לְשֶׁל שַׁבָּת, הוּא יָדַע שֶׁהַיּוֹם שַׁבָּת רַק 

שֶׁהַפֶּה שֶׁלּוֹ טָעָה. כָּתוּב בַּסְּפָרִים שֶׁאִם אָדָם טוֹעֶה בִּתְפִלּוֹת 

שַׁבָּת זֶה סִימָן לֹא טוֹב לְכָל הַשָּׁבוּעַ, לָכֵן מְאדֹ צָרִיךְ לְהִזָּהֵר 

לְהִתְפַּלֵּל מִתּוֹךְ סִדּוּר. )גליון 344 אותיות י"ג – ט"ז(.

בְּסִיּוּם הַפָּרָשָׁה כָּתוּב שָׁם: "וַיִּשְׁמַע יַעֲקבֹ אֶל אָבִיו וְאֶל אִמּוֹ 

וַיֵּלֶךְ פַּדֶּנָה אֲרָם" )בראשית כ"ח ז'(, וְהַמַּפְטִיר עוֹלֶה כָאן וְקוֹרֵא 

שְׁלֹשָׁה פְסוּקִים בִּלְבַד. אֲבָל זֶה לֹא נָכוֹן, כִּי מִי שֶׁשּׁוֹמֵעַ חוֹשֵׁב 

שֶׁהַתּוֹרָה מְסַפֶּרֶת כָּאן שֶׁיַּעֲקבֹ שָׁמַע וְהָלַךְ פַּדֶּנָה אֲרָם, וַהֲרֵי 

זֶה כְבָר כָּתוּב לְמַעְלָה, "וַיִּשְׁלַח יִצְחָק אֶת יַעֲקבֹ וַיֵּלֶךְ פַּדֶּנָה 

אֲרָם, אֶל לָבָן בֶּן בְּתוּאֵל הָאֲרַמִּי אֲחִי רִבְקָה אֵם יַעֲקבֹ וְעֵשָׂו" 

)שם פסוק ה'(, וְיָדַעְנוּ שֶׁהָלַךְ לְפַדַּן אֲרָם. לָמָה הַתּוֹרָה חוֹזֶרֶת 

עַל זֶה? לָכֵן רַשִׁ"י הִסְבִּיר לָנוּ שֶׁהַכּלֹ מְחֻבָּר לַפָּסוּק הַקּוֹדֵם 

"וַיַּרְא עֵשָׂו" )שם פסוק ו'(, כְּלוֹמַר עֵשָׂו רָאָה שֶׁיִּצְחָק שָׁלַח אֶת 

יַעֲקבֹ פַּדֶּנָה אֲרָם, וְגַם שֶׁיַּעֲקבֹ שָׁמַע לְאָבִיו וְאִמּוֹ וְהָלַךְ פַּדֶּנָה 

אֲרָם. וְאַחֲרֵי זֶה "וַיַּרְא עֵשָׂו כִּי רָעוֹת בְּנוֹת כְּנָעַן" )שם פסוק 

ח'(, מַה זֶּה וַיַּרְא? הֵבִין אֶת זֶה. וְלָכֵן הָלַךְ לְיִשְׁמָעֵאל. וּלְפִי זֶה 

הַפָּסוּק "וַיִּשְׁמַע יַעֲקבֹ" זֶה לֹא הַתְחָלַת הַדְּבָרִים, אֶלָּא הֶמְשֵׁךְ 

שֶׁל "וַיַּרְא עֵשָׂו". וְלָכֵן כְּדַאי לַחְזרֹ פָּסוּק אֶחָד לִפְנֵי כֵן, וְהַמַּפְטִיר 

יִקְרָא אַרְבָּעָה פְסוּקִים. אָמַרְתִּי לַחַזָּן לַעֲשׂוֹת אֶת זֶה, וְאָמַרְתִּי 

לוֹ: אַחֲרֵי הַתְּפִלָּה אַסְבִּיר לְךָ אֶת זֶה. אַחַר כָּךְ הִסְבַּרְתִּי לוֹ כָּכָה, 

וְזֶה דָבָר נָכוֹן. )גליון 187 אות ה'(.
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